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Hedeskovene er i dag levested for 

et rigt dyre- og planteliv. (Foto fra 
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Skoventreprenører
Del af maskinstationer

Dansk Skoventreprenør Forening 
– DSF – tilslutter sig brancheorga-
nisationen Danske Maskinstationer 
og Entreprenører – DM&E. Det blev 
besluttet enstemmigt på DSF’s gene-
ralforsamling 25. januar. DM&E har 
de seneste 10 år været sekretariat 
for DSF.

DSF vil fortsat være en specialfor-
ening for skoventreprenører og be-
varer sit logo og Serviceoversigten. 
DSF vil blive en forening på linje 
med de 13 lokalforeninger i DM&E.

DSF’s medlemmer har nu adgang 
til alle DM&Es tilbud, bl.a. rådgiv-
ning, elektronisk nyhedsbrev, forsik-
ringsadministration, branchetilpas-
set økonomisystem m.m. 

DSF’s formand indtræder i 
DM&E’s bestyrelse. Der oprettes 
et nyt fagudvalg DM&E SKOV, som 
dækker fagområderne skov, natur 
og vandløb på linje med foreningens 
nuværende fagudvalg DM&E Agro 
og DM&E Entreprenør. 

DM&E SKOV er rådgivende for Vi-
dencentret i Vejle og for DM&E’s be-
styrelse. Udvalget kan udpege poli-
tiske indsatsområder samt medvirke 
til en bedre synlighed af branchen.

Ved udgangen af 2012 havde DSF 
82 medlemmer. DM&E havde 630 
medlemmer, og DM&E vil fremover 
have over 700 medlemsvirksomhe-
der. DSF blev stiftet for 24 år siden, i 
1989, mens DM&E blev stiftet for 50 
år siden, i 1963.

Bestyrelse
På generalforsamlingen 25. januar 
var der valg til bestyrelsen for DSF 
(der altså nu hører under DM&E). 
Rene Løvborg og Bjørn Sørensen var 
på valg og havde ønsket at træde ud. 

Bestyrelsen er nu sammensat således:
Bjarne Kallehauge, Broby
Torben Stabell, Østbirk
Jacob Vibe, Knebel
Viggo Mortensen, Jyderup
Peter Frederiksen, Fåborg
Bent Langelund, Vejstrup (suppleant)

Forstplant ApS 
Peter Beenfeldt ansat

Peter Benfeldt er tilknyttet Forst-
plant ApS i Løsning som plantesæl-
ger med speciale i dækrodsplanter.

Forstplant ApS har siden star-
ten af 1990’erne specialiseret sig i 
handel og eksport af planter og er 
en af landets førende leverandører 
til private og offentlige skovbrug, 
grossister samt entreprenører. 
Forstplant leverer de fleste plante-
typer, herunder skovtræer, hæk- og 
læplanter samt nordmannsgran til 
juletræsproduktion.

Peter Benfeldt bidrager bl.a. med 
20 års erfaring i produktion af dæk-
rodsplanter baseret på Jiffy-systemet. 
Planterne dyrkes i en skovbriket om-
sluttet af et net, der tillader uhindret 
rodgennemvoksning. Dette sikrer et 
luftbeskåret og symmetrisk rodnet, 
der giver planterne gode vilkår for 
etablering og vækst. Planterne kan 
sættes ud det meste af året.

Formanden for DM&E, Søren Ulrik Sørensen, formanden for DSF, Bjarne Kal-
lehauge, samt branchedirektør Bent Juul Jørgensen fra DM&E.
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Skovens nye dag

Søndag den 5. maj 2013 bliver en ny slags Skovens 
Dag.

Naturstyrelsen har af økonomiske grunde truk-
ket statsskovene ud af den årlige invitation til 
danskerne om at se hvad vi laver i skovbruget og 
hvorfor.

Skovforeningen har derefter fået økonomisk 
støtte fra Nordea-fonden og G. B. Hartmanns 
Forskningsfond til at udvikle de private og kom-
munale skoves deltagelse i Skovens Dag. Stor tak 
til disse fonde som har sikret eksistensen af Sko-
vens Dag for de kommende år.

Eksistensen afhænger dog også af at private og 
kommunale skove vil invitere til Skovens Dag. Et 
arrangement behøver ikke at være svært eller 
besværligt, og i år er det endda blevet lettere: 

Nyheder for arrangører og gæster 
Fotokonkurrence
Alle dagens gæster udfordres til at fotografere årets 
tema: ”Skovens plan: Den usynlige hånd på rattet”. 

Næsten alle Danmarks skove har et formål og 
10-100-årige planer for hvad der skal ske. Skovenes 
planer er usynlige for gæsterne, men planerne er 
overalt og styrer skovenes udseende.  

Ny www.skovensdag.dk
Hvert arrangement får en side at præsentere sig på. 
Det er let at tilmelde et arrangement og lægge disse 
oplysninger ind. Efter Skovens Dag vil hjemmesiden 
vise de fotos som er sendt ind til konkurrencen. 

Håndbog til arrangører
Håndbogen sendes til alle skove der melder sig. 
Den giver gode råd til forberedelse, markedsføring 
og afvikling af et Skovens Dag-arrangement.

Plakat
Arrangører kan tilføje information om eget arrange-
ment – til opsætning i butikker, biblioteker, skoler, 
haller.

Meningen med Skovens Dag
Der er et underligt skævt forhold mellem skov-
bruget og danskerne:

Næsten alle kender og elsker skoven og får 
nogle af deres bedste oplevelser i skoven. Men 
næsten ingen kender skovbruget eller ved hvad 
skovdrift betyder for skovens udseende, naturen, 
miljøet og skovgæsterne.

Og næsten ingen ved at skovenes træ er ver-
dens mest miljøvenlige råstof og en nøgle til en 
fossilfri fremtid hvis træerne bliver fældet og 
skoven dyrket bæredygtigt. 

Meningen med Skovens Dag er derfor at øge 
danskernes viden om skovbrug, glæde ved at 
bruge skoven og dialog med skovbruget.

Tilmeld et arrangement
Indholdet af et arrangement er helt op til den 
enkelte arrangør.

Et arrangement kan gennemføres enkelt, billigt, 
uhøjtideligt og med stor succes. Gæsternes gode 
oplevelse er vigtigere end antallet af gæster.

Vis gæsterne hvad meningen er med den skov 
de kan lide: Hvorfor ser den sådan ud, og hvad 
skal der ske med den?

Arrangementet kan sprede forståelse for skovens 
vilkår, muligheder og produkter.

 Tilmeld et arrangement på den nye  
www.skovensdag.dk. Find mere hjælp til dit arrange-
ment på www.skovforeningen.dk og skriv gerne til 
os på am@skovforeningen.dk.

Vær med. For din skovs skyld og for hele skov-
brugets skyld.

Niels Reventlow / Jan Søndergaard

Årets tema på Skovens Dag er ”Skovens plan: Den 
usynlige hånd på rattet”. Her er det skovfoged Poul 
Norup fra Skjoldenæsholm der fortæller om cellulo-
setræ på Skovens Dag 2011.



Af Anders Erik Billeschou*)

Hedeplantagerne bestod 
oprindeligt kun af nåletræer 
og lidt birk. Det var de 
eneste træarter der kunne 
gro under de barske forhold.

I dag er der 25% løvtræ i 
Vestjylland; især eg og bøg. 
Og skovene rummer mange 
naturområder.

Hedeskovene er i dag leve-
sted for et rigt dyre- og 
planteliv.

En kortere version af denne artikel 
blev bragt i Weekendavisens tillæg 
”Ideer” d. 8. februar. Red.

Der er sagt og skrevet mange 
knubbede ord om hedeplantagerne. 
Om de kedelige graner i lange lige 
rækker og det fattige dyre- og plante-
liv. Om nåletræer der ikke hører 
naturligt hjemme i Danmark og der-
for bør erstattes af danske løvtræer. 

Det har været særlig slemt i de 
senere år med den øgede fokus 
på biologisk mangfoldighed. Men 
kritikerne har ikke fulgt med udvik-
lingen, og de har ikke udvist større 
forståelse for projektets langsigtede 
karakter. Det tager ”et par hundrede 
år” at gøre udpinte sandjorder til 
frodig skov med både nåle- og løv-
træer. Men vi er rigtig godt på vej.

Lidt historie
Skovrejsning på de stærkt udpinte 
heder i Vestjylland tog sin begyn-
delse i slutningen af 1700-tallet og 
fortsatte helt frem til midten af 
1900-tallet. De ældste plantager er 
anlagt af staten. Hede selskabet blev 
først dannet i 1866. 

Udfordringerne var enorme som 
det kan ses på foto 1 fra Isenbjerg-
heden. Jordbunden var elendig for 
trævækst. Vejrliget var ufattelig 
barskt med stormende salt- og sand-
pisk der sled nåle, blade og knopper 
i laser, og hyppig forårsnattefrost 
slog de unge planter ihjel. Mange 
forsøg med først udsåning af skov-
frø og siden plantning mislykkedes 
og måtte gøres om og om igen. 

De fattigste egne ligger i den del 
af Danmark der ikke var dækket af 
is under den sidste istid og derfor 
ikke fik del i de næringsrige materia-
ler isen bragte med sig. Det svarer 
i store træk til de tidligere Ring-
købing, Ribe og Tønder amter. 1)

Anlæg af værnskov i klitterne 
for at beskytte landbruget mod 
sandflugten har haft tilsvarende 
udfordringer. De første plantninger 
går helt tilbage til begyndelsen af 

1700-tallet i Nordsjælland, mens de 
store anlæg langs den jyske vestkyst 
først blev påbegyndt i begyndelsen 
af 1800-tallet.

Formålet
Formålet med tilplantningerne på 
heden var for 250 år siden primært 
at øge træproduktionen, men også 
at skabe læ og i det hele taget et 
bedre klima. Det var ikke for at 
forbedre forholdene for dyre- og 
plantelivet. 

NATURVÆRDIER
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Foto 1. Hedetilplantning på Isenbjergheden (Gludsted plantage) i 1896. Jagt- og 
Skovbrugsmuseet.

Daværende skovfoged M. Andersen oplyste 20. december 1935: ”Plantnings-
arbejdet i den reolpløjede hede. I de åringer plantedes der ca. 100 ha til om 
året. Tilplantning af 42 tdr. land reolpløjning i afdl. 96. Der er anvendt 252000 
planter, væsentligst 2/2 rødgran. 

Udgiften har været: Ved plantningen: 465 kr. 11 øre. Optagning af planter: 
90 kr. 78 øre. Transport fra egne planteskoler: 71 kr. 00 øre. Daglønnen var: 
For mænd: 1 kr. 80 øre. Store drenge: 1 kr. 52 øre. Koner: 1 kr. 24 øre. Børn: 1 
kr. Børn 10-12 år: 80 øre. Arbejdstiden var 10 timer.”

*)  AEB Consult, Forest and Nature Manage-

ment, tidligere vicedirektør i Skov- og 

Naturstyrelsen

1)  Jeg har kun brugt skovarealer fra 

Ringkøbing og Ribe amter på grund af 

ændringerne i den kommunale struktur 

i 1970. Og Tønder amt var kun et rent 

hedeamt fra 1920 til 1970. Begræns-

ningen har ingen betydning for det 

overordnede billede af udviklingen fra 

hedeplantage til skov.



At plantagerne i dag er levested 
for et rigt dyre- og planteliv er et 
lykkeligt biprodukt af vores forfædres 
slidsomme kamp mod klima og håb-
løse dyrkningsforhold. 

Træartsvalget
Det muliges kunst under de barske 
naturvilkår var fyr og gran. 

Da man begyndte at plante træer 
på Alheden sydvest for Viborg, 
prøvede man at benytte de danske 
løvtræarter. Det gik slet ikke på den 
udpinte jord. Det gik heller ikke for 
godt med nåletræerne. Det var helt 
almindeligt at de efter plantningen 
stod i stampe i 20 år eller mere. 
Lyngen ”forgiftede” dem. 

Først da én af hedeplantninger-
nes pionerer fandt på at indplante 
bjergfyr fra Pyrenæerne, og alen 
blev brudt med dybdepløjning, kom 
der skred i tingene. Det viste sig 
nemlig, at indblanding af bjergfyrren 
har en forunderlig evne til at få andre 
træarter til også at gro. 

Resultatet var, at stort set alle 
kulturer på heden bestod af enten 
ren bjergfyr på de mest elendige 
arealer, eller 50 % bjergfyr på de 
bedre arealer med indblandet rød-
gran, skovfyr eller almindelig ædel-
gran; sitkagran i klitten fordi den 
tåler vestenvindens saltindhold. 

Man forsøgte sig gennem de 
mange år med alle mulige og umu-
lige træarter, hjemmehørende såvel 
som fremmede, men det meste mis-
lykkedes. Den bedre del af hederne 
blev udnyttet landbrugs mæssigt, 

mens kun de fattigste jorder kunne 
tilplantes. 

Rentekammerchef Hans Ahlefeldt 
skrev i 1760: ”Det er højfornødent, 
at der i hederne straks gøres be-
gyndelse med at plante skov især 
de steder, hvor sådan jord befindes, 
som ej til agerland eller græsning 
er nyttig.” Ødejorderne. Disse første 
forsøg mislykkedes totalt.

Det tager meget lang tid at skabe 
et gunstigt skovklima og en nærings-
rig skovbund i hede- og klitsandet 
gennem formuldning af planterester 
og luftbårne kvælstofbidrag. Kun få 
steder var der umiddelbare mulig-
heder for at bruge en større vifte af 
træarter. 

I hele forløbet har målet været at 
skabe mere varierede skove, og det 
er heldigvis lykkedes flere steder 
hvor de oprindelige plantager ikke 
længere kan erkendes, og hvor der 
i dag står dejlige skove med stor 
variation i både arter og aldre. 

Det er dog først i de senere år 
man har kunnet indplante løvtræ i 
større omfang. Når man ser billeder 
fra hedeskovene i dag, er det svært 
at forstå at træerne står på tidligere 
ødejord. 

Mere løvtræ – endelig
Træplantningerne på hederne og i 
klitten forøgede skovarealet mar-
kant, uden at det gik ud over løv-
træerne. Løvtræarealet holdt sig no-
genlunde konstant i både Jylland og 
på Øerne indtil 1990 hvorefter det 
er vokset betydeligt; især i Jylland. 

I de magre dele af Vestjylland 
der tidligere udgjorde Ringkøbing 
og Ribe amter, er det bevoksede 
skovareal tæt på at være tredoblet i 
de sidste 200 år. Løvtræarealet er i 
samme periode hundrededoblet fra 
300 ha til næsten 30.000 ha. Løvtræ-
andelen er vokset fra mindre end 1 
% til mere end 25 %. Se figur 1. 2) 

En formidabel succes som næppe 
er kendt udenfor skovkredse. Udvik-
lingen er gået stærkt den sidste snes 
år. Indplantning af løvtræ i planta-
gerne blev så småt øget i 2. halvdel 
af 1900-tallet for rigtig at tage fart i 
såvel Vestjylland som den øvrige del 
af Jylland da der blev indført tilskud 
til løvtræplantning i 1990.

Fleretagerede blandingsbevoks-
ninger har ikke været muligt under 
de barske forhold, men til gengæld 
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Foto 2. Gjøding Plantage vest for Vejle er blevet til Gødding Skov og rummer i 
dag over 30% løvtræ – her ær.

Foto 3. Mange klitplantager er blevet 
til skov – her Tved Klitplantage ved 
Hanstholm.

2)  Væksten fra skovtællingen i 2000 til 

2010 er meget stor, og den skal nok 

delvist tilskrives en ændret opgørelses-

metode, som har forbedret vores viden 

om skovene. Skovstatistikken for 2010 

er baseret på måling af prøveflader, 

mens alle tidligere skovstatistikker har 

været baseret på spørgeskemaer ud-

fyldt af skovejerne. Se ”Thomas Nord-

Larsen, Vivian Kvist Johannsen, Torben 

Riis-Nielsen og Bruno Bilde Jørgensen 

(2012): Skove og plantager 2010, Skov & 

Landskab, Frederiksberg, 2012. 46 s. ill.” 

Rapporten er kun udgivet elektronisk: 

www.sl.life.ku.dk > Erhverv og myndig-

heder > Myndighedsbetjening > Skov-

overvågning > Skove og plantager 2010  
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er der opnået meget stor variation i 
skovene gennem stadig mindre be-
voksninger med forskellige træarter. 

Såkaldt ”frimærkeskovbrug” 
kommer der nu næppe på heden 
foreløbig, men de stadigt mindre 
bevoksninger rummer store værdier 
for den del af vores dyre- og plante-
liv der har særlig brug for økologisk 
kontinuitet og kort spredningsaf-

stand. Stormfaldsrisikoen formind-
skes. Brandfaren ligeså. 

Når de mange nye løvtræplant-
ninger vokser til, og der løbende 
plantes mere løvtræ i Vestjylland, 
vil de tidligere – for nogle – så ke-
delige plantager fremstå som ind-
bydende og varierede skove. Men 
igen, det tager tid. 

Plantagerne i dag
Statens hedeplantager har udviklet 
sig med hver deres særpræg i over-
ensstemmelse med de meget for-
skellige dyrkningsforhold der findes 
i Vestjylland. På figur 2 er løvskoven 
vist i procent af det bevoksede 
areal for de 12 ældste statsplantager 
i Vestjylland. 

Alheden skov består af de to æld-
ste plantager, Stendal anlagt i 1788 
og Ulvedal anlagt i 1795, samt den 
lidt yngre Havredal der er fra 1823. 
Det er imponerende at en tredjedel 
af Alheden skov i dag består af løv-
træer: 136 ha bøg, 80 ha eg og 17 ha 
andet løvtræ. Som allerede nævnt 
var det umuligt at få løvtræ til at 
gro på Alhedens udpinte jorder i 
slutningen af 1700-tallet. 

Den gennemsnitlige løvtræpro-
cent i de 12 ældste plantager er 20. 
Mere eg end bøg, og kun lidt andet 
løvtræ. Altså en lidt mindre løvtræ-
procent end gennemsnitlig for Ring-
købing og Ribe ”amter”. 

Det er især Kompedal plantage 
der trækker ned. Den er så langt 
den største af de 12 skove. Største-
delen af Kompedal er præget af 
smeltevandssand med områder af 
smeltevandsgrus, og nedbøren løber 
durk igennem. Alligevel er der i dag 
imponerende 10 % løvtræ i plantagen.

I Sønderskoven (oprindeligt Ovre 
eller Søndre Feldborg plantage) er 
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Figur 3. Fordelingen af 1.768 ha ubevokset areal i de 12 
ældste statsplantager i Vestjylland.
Kilde: Naturstyrelsen.

Figur 1. Bevokset areal i Ringkøbing og Ribe amter fordelt til løv- og nåletræ. 
Data for 2010 er sammensat af oplysninger for de kommuner der ligger i de tidligere amter.

Figur 2. Løvskov i procent af det bevoksede areal for de 
12 ældste statsplantager i Vestjylland.  
Anlægsår i parentes. Kilde: Naturstyrelsen.
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der heller ikke så meget løvtræ. 
Men det er ikke så sært. Tilplant-
ningen blev påbegyndt i 1828, og på 
grund af meget nedslående resulta-
ter blev såning og plantning hurtigt 
indstillet og først genoptaget et 
halvt hundrede år senere. 

Gødding skov (tidligere Gjøding 
plantage) og Frederikshåb plantage 
ligger kun 5 km fra hinanden; begge 
anlagt på Randbøl hede. Men vil-
kårene viste sig at være meget 
forskellige. Løvtræprocenten er nu 
tre gange større i Gødding skov end 
i Frederikshåb plantage. Og der er 
stadig små 100 ha hede i Frederiks-
håb, men ingen i Gødding. De lokale 
forskelle har ind imellem været 
meget store.

Ud over den store løvtræandel 
rummer skovene 17 % ubevoksede 
arealer med en rigdom af ”natur-
arealer”. Se figur 3.

Dyrene og planterne
Succesen på heden er en upåagtet, 
men enestående forøgelse af mulig- 
hederne for et rigere dyre- og 
planteliv på de tidligere ødejorder. I 
biodiversitetens begrebsverden er ud-
viklingen fra ødejord via plantager til 
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Foto 4. I nogle hedeplantager kan løvtræerne nu forynge sig naturligt. Her har bøg sået sig under rødgran i Lille Vilholt 
Plantage ved Ry.

Foto 5. De store nåletræplantager er udsatte for stormfald, og for at skabe 
mere stabile skove indplantes nu løvtræ med tilskud. Billedet er fra Froms-
seier Plantage syd for Billund som blev hårdt ramt i orkanen i 1999. Her er 
nu anlagt bevoksninger med bøg og eg som vokser langsomt på grund af den 
magre jord og hyppige tilfælde af forårsnattefrost.
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skov en forøgelse af økosystem- eller 
habitatdiversiteten i megastørrelse. 

Væksten i skovarealet giver 
meget bedre plads til alle de arter 
der trives i både nåle- og løvskoven. 
Den biologiske mangfoldighed er 
meget større i skoven end alle andre 
steder. Med den markant øgede 
løvtræandel i Vestjylland vil mange 
af løvskovens dyr og planter også 
kunne finde nye levesteder i hedens 
og klittens skove.

Plantagerne har allerede i dag 
et rigt dyre- og planteliv fra brø-
lende kronhjorte til typografer og 
nonner der ind imellem slår nåle-
træerne ihjel; rovfugle i massevis; 
spændende fugle der kun yngler i 
nåleskov: perleugler, fuglekonger, 
topmejse, nøddekrige, grønsisken, 
lille og stor korsnæb; og flagspætter, 
sortspætter og grønspætter der lever 
af nåleskovens frø og myrer. 

Den særprægede natravn lever 
af plantagernes nataktive insekter, 
men yngler helst på heder. Dem er 
der blevet færre af, så arten har 
måttet finde nye ynglebiotoper, 
specielt fyrreskov på sandet bund i 
Nord- og Vestjylland. Men den bliver 
i plantagerne.

Der kan opleves mange smukke 
sommerfugle i lysninger og våd-
områder, og plantagerne rummer en 
overdådighed af svampe. Afblegende 
skørhat kan betragtes som karakterart 
for klitplantagerne hvor den optræder 
i store mængder, men den kan også 
træffes i hedeplantagerne. 

Mange af svampene ender på 
stegepanden – kantareller og karl-
johanner – mens andre er skade-
voldende i større eller mindre 
omfang; bl.a. rodfordærver og hon-
ningsvamp. Det samme gælder for 
mange af de insekter der stortrives 
på alle nåletræerne. Deres larver 
lever af træernes nåle, bark og ved. 
Levende så vel som dødt.

Langt de fleste dyre- og plante-
arter har plantagerne fælles med 
den øvrige skov i Danmark. Men 
nogle af vores sjældne karplanter 
ville næppe have vundet indpas i 
Danmark hvis ikke vi havde fået 
plantagerne. 

Det gælder bl.a. linnæa, knærod 
og flere vintergrønarter. De trives 
især i klitplantagerne, men de kan 
også findes i hedeplantagerne. De 
er relativt nyindvandrede: Første 
fund af skærm-vintergrøn var i 
1811, grønlig vintergrøn i 1837, en-
blomstret vintergrøn i 1838, klokke-
vintergrøn i 1848, linnæa i 1854 og 
knærod i 1877.

Bølgebladet kløvtand er ”en af 
vores skjønneste Mosser, let kjende-
lig ved de stærktbølgede, guldglin-
sende blade” skriver cand. theol. og 
lærer i naturhistorie, Thomas Jensen 
i 1856. Det er en almindelig mos der 
har været i Danmark ”altid”. Den 
kan særlig godt lide de sure og 
næringsfattige jorder der er masser 
af i plantagerne. 

Fjer-kammos har kun været her 
i 150 år. Det er også en af vores 
smukkeste mosser. Den kom til lan-
det samtidig med tilplantningen af 
hederne, og den kan i høj grad takke 

plantagerne for sin udbredelse. 

Jeg har fået udstrakt og fremragende 
hjælp fra gamle kollegaer og biolog-
venner. 

Fotos

Foto 1: Jagt- og Skovbrugsmuseet. Foto 3: 

H. Staun. Foto 2, 4-6: S. Fodgaard

Foto 1. Hedetilplantning på Isenbjergheden 

(Gludsted plantage) i 1896. Jagt- og 

Skovbrugsmuseet.
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Foto 6. Hedeplantagerne rummer en betydelig andel ubevoksede arealer der er 
udlagt som hede, sø eller eng, her fra Store Hjøllund Plantage syd for Silkeborg.



Indsend døde mårdyr 
Dødsårsag undersøges

Der er brug for mere viden om de 
små og mellemstore mårdyr. Derfor 
er Institut for Bioscience – Kalø meget 
interesseret i at modtage dødfundne 
husmårer, skovmårer, ildere, lækatte 
og brude. 

Nogle af de indsamlede mårdyr 
skal undersøges for indhold af rotte- 
og musegift. Det skal vise om dyrene 
er udsat for forgiftning.

Forskerne ønsker at modtage hele 
mårdyr, men om kraniet er knust 
og ikke helt friskt er ikke så vigtigt, 
hvis blot de indre organer stadig er 
der. Husk at notere funddato, lokali-
tet og mulig dødsårsag på en seddel 
der følger dyret. 

Husmårer og ildere nedlagt ved 
jagt eller regulering ønskes også, 
husk blot at notere dødsårsagen. 

Fundene bedes indrapporteret i 
Naturbasen med præcise koordinater. 
(www.fugleognatur.dk > Naturbasen)

Send de nedfrosne dyr til: 
Institut for Bioscience – Kalø, 

Aarhus Universitet. Grenåvej 14, 
Kalø. 8410 Rønde. Att. Morten El-
meros eller Aksel Bo Madsen 

Kalø kan desværre ikke refun-
dere udgifter til forsendelsen. Men 
blandt indsendere af intakte mårdyr 
(dvs. med pels og hoved og indre 
organer) trækkes der lod om et ny-
udstoppet mårdyr efter eget valg 
når indsamlingen er afsluttet. Derfor 
husk at sætte kontaktoplysninger på 
de indsendte dyr.

Resultatet af indsamlingen opgøres 
efter vinteren 2014. 

Det er også muligt at indlevere 
dyrene hos en af landets zoologiske 
konservatorer. Send evt. en mail til 
en af forskerne om at der er afleveret 
et dyr: Morten Elmeros (tlf: 8715 8916, 
elm@dmu.dk) & Aksel Bo Madsen 
(tlf: 8715 8863, abm@dmu.dk) 

Når mårdyrene er undersøgt sen-
des kadaveret videre til Zoologisk 
Museum, Statens Naturhistoriske 
Museum i København. Skelettet vil 
indgå i museets samlinger, og andre 
kan efterfølgende foretage yderligere 
undersøgelser på dyrene.
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AHWI GRENKNUSERE og RODFRÆSERE 
Effektive – også i juletræskulturer 

Grenknuser type FM500-2000 Rodfræser type RFL700-2000 

• Knusning af skrottræer i spor 
• Knusning af enkelte rækker
• Knusning af stubbe i kørespor
• Knusning af hele stykker  

•  Effektiv ved omlægning til ny kultur eller  
tilbage til landbrugsjord 

•  Sønderdeler stubbe op til 30 cm i én  
arbejdsgang 

• Arbejdsdybde op til 30 cm i én arbejdsgang 

Wirtgen A/S · Taulov Kirkevej 28 · 7000 Fredericia

Tlf. 75 56 33 22 · Fax 75 56 46 33 · e-mail: wirtgen@wirtgen.dk

For nærmere oplysninger kontakt:

Begge maskiner fås i forskellige  

arbejds bredder og størrelser, 
og til traktorer med  

en ydelse fra ca. 100 HK op til 400 HK.

Stop for indsamling af 
kastestænger
Krondyrene stresses
Kronhjortene kaster deres gevir i 
februar, så et nyt kan vokse ud i 
løbet af sommeren. Oksbøl-området 
rummer en meget stor bestand af 
krondyr. Derfor er der mange som 
går rundt netop i dette område for 
at indsamle disse kastestænger.

Indsamling kræver en tilladelse 
fra lodsejeren ifølge naturbeskyttelses-
loven. Indtil nu har Naturstyrelsen set 
gennem fingre med denne aktivitet, 
men det har nu taget et sådant om-
fang at der bliver sagt stop. 

Problemet er folk går på dyrenes 
veksler når de søger efter kaste-
stænger, og det stresser dyrene 
voldsomt. Hvis henstillingen over-
trædes kan der blive tale om politi-
anmeldelse og bødeforlæg.

Kilde: Jydske Vestkysten 23.2.13



Tekst og foto Niels Søndergaard, 
Danmarks Jægerforbund

Nu bliver der handlet til 
gavn for naturen i ager-
landet. Biologisk mangfol-
dighed og en mere bære-
dygtig naturforvaltning er 
målet. 

Midlet er velvilje fra 
landbruget igennem frivil-
lighed, lokale ildsjæle og 
samarbejde på tværs af ejen-
domsskel samt professionel 
rådgivning.

Vi ved generelt, hvad der skal til 
for at forbedre livsbetingelserne for 
agerhøns og i nogen grad også for 
harer. Men der er stadig områder, 
hvor vi har brug for mere viden for 
at kunne forbedre livsbetingelserne 
for de to arter. 

Der er gennemført en række pilot-
projekter for at afklare især de bar-
rierer og motivationsfaktorer, som 
påvirker muligheden for at gøre en 
indsats. Der er en politisk opmærk-
somhed til at forbedre livsbetingel-
serne for hare og agerhøne, som 
ikke er set tidligere. 

Midlet er dannelse af markvildt-
slav, der kan gennemføre praktiske 
vildtplejetiltag for markvildt. Det er 
et led i realiseringen af Naturstyrel-
sens forvaltningsplaner for hare og 
agerhøne.

Målet er oprettelse af et lands-
dækkende net af markvildtslav som 
typisk bliver på 1.000-1.500 ha. I 
lavet skal der på tværs af ejendoms-
skel udføres frivillig og koordineret 
natur- og vildtpleje for agerhøne og 
hare, men også for ikke-jagtbare 
arter i det åbne land, såsom lærker, 

NATURPLEJE
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Markvildt i praksis

Harer og agerhøns har i mange år været under pres i det danske landskab. Men 
nu skal der gøres en ekstra indsats for at forbedre levevilkårene for vildtet.



viber, sommerfugle, edderkopper, 
insekter, krybdyr mv. 

Natur- og vildtplejen skal ske i 
samarbejde med lodsejere og land-
mænd og så vidt muligt også biavlere, 
jægere, ornitologer og andre natur-
interesserede.

Lodsejere og frivillige 
Erfaringen er, at viljen er til stede 
hos lodsejere og landmænd til at 
forbedre livsvilkårene for markvildt. 
Men det skal ske ad frivillighedens 
vej og uden bureaukratisk bøvl. 

Et centralt punkt er at landbruget 
er motiveret for at deltage. Derfor 
arbejdes der på at påvirke myndig-
hederne, så landbruget får bedre 
muligheder for at integrere natur i 
driften. 

Udover lodsejeres og landmænds 
velvilje er den frivillige indsats meget 
væsentlig. De lokale ildsjæle er jæ-
gere, jagthundefolk, biavlere, ornito-
loger og andre naturinteresserede. 

De frivillige er i gang med at finde 
områder med lodsejere, som er inte-
resserede i at indgå i markvildtslav. 
De frivillige kommer fra jagthunde-
organisationerne, især fra FJD (Fælles 
repræsentationen af stående jagt-
hunde i Danmark), men også blandt 
Jægerforbundets hundekoordinatorer 
og vildtplejerådgivere. 

Derudover foretages der allerede 
overvågning og natur- og vildtpleje 
i en række områder, som vil kunne 
blive til et markvildtslav.

Er der lokal interesse for et mark-
vildtslav, kan Jægerforbundets vildt-
plejerådgivere kontaktes, og de vil 
sørge for den videre proces. I første 
omgang registreres området, og så 
snart Jægerforbundets markvildts-
rådgivere er klar, vil markvildtslavet 
blive formelt oprettet. 

Professionel rådgivning
En professionel rådgivning er den 
væsentligste forudsætning for at 
danne og drive 100 markvildtslav. 
Derfor skal der ansættes 7-8 profes-
sionelle markvildtsrådgivere på fuld 
tid inden for de kommende år. 

Rådgiverne skal organisere et 
landsdækkende net af markvildtslav 
samt sikre det faglige niveau og den 
overordnede drift af lavene. 

Markvildtsrådgiverne ansættes i 
Jægerforbundet. Deres rådgivning er 
baseret i en organisation, som byg-
ger på arbejde med frivillige og som 
ikke har en myndighedsrolle eller en 
kommerciel forretning med bedrifts-
rådgivning.

Naturkvalificering 
Som nævnt er koordinerende og fri-
villigt samarbejde på tværs af ejen-
domsskel centralt i markvildtslavet. 

Det skal understreges, at samar-
bejdet består primært i tilbud, som 
man kan vælge at tage imod. Det er 
dog et krav at markvildtslavene skal 
overvåge vildtbestandene og måle 
effekten på naturværdierne.

Med afsæt i konceptet for natur-
planer skal der udarbejdes en kol-
lektiv marknaturplan for de enkelte 
markvildtslav. Marknaturplanen skal 
motivere, styre og koordinere pleje-
tiltagene. Planen omfatter en ana-
lyse og fastsættelse af målsætninger, 
og på den baggrund udarbejdes en 
handlingsplan. 

Handlingerne vil være situations-
bestemte og naturligvis afhængig af 
analysens konklusioner. Der er såle-
des store individuelle hensyn.

Natur- og vildtpleje bør altid 
ske på grundlag af en terræn- og 
bestandsanalyse. Efterfølgende fast-
sættes målsætninger som en kombi-
nation af fælles overordnede mål og 
konkrete mål for ejendommen. Her-
ved kan terræn- og bestandspleje 
målrettes de arter og områder, hvor 
der er et reelt behov. 

En terrænanalyse af markvildt-
slavets område giver en vurdering 
af arealets bæreevne og udviklingspo-
tentiale. Analysen kan give registre-
ringer af naturarealer og medvirke 
til deres beskyttelse. Analysen kan 
også danne baggrund for at fore-
bygge og reducere skadelige påvirk-
ninger og måske bidrage til genop-
retning og udbygning af naturarealet. 

Handlingsdelen skal have en 
driftsorienteret tilgang til natur- og 
vildtpleje på ejendomsniveau. Den 
skal omsætte teoretisk viden til 
praksis. Den skal forenkle komplice-
rede problemstillinger, så de bliver 
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Anlæg af en insektvold eller en markvildtstribe giver agerhønsene muligheder 
for at finde føde.
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håndterbare og kan indgå i den 
daglige drift. 

Når marknaturplanen er udar-
bejdet har lodsejere / landmænd 
et redskab med anbefalinger til 
natur- og vildtpleje for de enkelte 
ejendomme. Natur- og vildtplejetil-
tagene skal kunne integreres i land-
brugsdriften.

Inden natur- og vildtplejen gen-
nemføres, skal den koordineres i 
forhold til GLM og enkeltbetalings-
ordningen mv. Dette vil i de fleste 
tilfælde forudsætte, at ejendommens 
planteavlskonsulent kvalificerer dem. 

Som et led i opfølgningen skal det 
undersøges, om biodiversiteten øges 
i markvildtlavene. Det kan gøres 
ved at måle forekomsten af udvalgte 
indikatorarter for biodiversitet, så-
som sommerfugle, humlebier, ager-
høns mv.

Ledelse
Danmarks Jægerforbund står i spid-
sen for arbejdet med at organisere, 
danne og drive disse markvildtslav. 
I 2013 vil vi afprøve markvildtsråd-
givningen i praksis, og inden udgan-
gen af 2014 er målet at etablere 100 
markvildtlav.

Den overordnede ledelse sker 
gennem en projektorganisation med 
en national markvildtsgruppe fra Na-
turstyrelsen, Landbrug & Fødevarer, 
Danmarks Naturfredningsforening, 
NaturErhvervstyrelsen, DOF, Frilufts-
rådet og Danmarks Jægerforbund.

Der er tale om et bredt samar-
bejde mellem offentlige og private 
organisationer. Den daglige pro-
jektledelse varetages af Danmarks 
Jægerforbund, der har stor erfaring 
med organisering og drift af frivil-
liges indsats.

Evaluering
I 2013-2016 skal forløbet omkring 
dannelse og drift af markvildtlav 
løbende evalueres igennem forsk-
ningsprojekter, der belyser de biolo-
giske og antropologiske elementer. 
Denne evaluering skal danne grund-
lag for den videre drift af markvildt-
slavene.

Hvis man har spørgsmål kan der 
rettes henvendelse til midlertidig 
projektleder: Niels Søndergaard, 
afdelingschef, Uddannelses- og 
Rådgivningsafdelingen, Danmarks 
Jægerforbund.
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Den rigtige plante- på det rigtige sted!

Levende hegn mellem markerne giver gode levevilkår for vildtet.



Skovfyr til flygler
Leveret af Bregentved 

Bregentved skovene ved Haslev er 
kendt for kvalitetstræ af eg. Men de 
kan også levere specialtræ af andre 
træarter.

Steinway fabrikken i Hamborg 
skulle bruge noget fyrretræ af høj 
kvalitet til deres produktion af 
flygler. En stor skovfyr blev skovet 
under overværelse af fabrikkens 
indkøber og et hold fra TV2 Øst.

”Jeg tror den er brugbar for os”, 
sagde han da træet lå ned. Ikke den 
store begejstring – men han var 

heller ikke færdig med at forhandle 
prisen. TV2 Øst oplyste at den blev 
solgt til ”3 gange normalprisen”.

Det var nu ikke lige den stamme 
som gik til Hamborg, den blev skovet 
til ære for fjernsynet. 

Steinway køber planker der er 
opskåret og tørret på Enderslev 
Træ- og Maskinindustri i Hårlev. Der 
er netop leveret et parti på 15 m3 
skåret træ fra Bregentved, og fabri-
ken stiller store krav til træet – det 
skal være smalringet, uden knaster 
og retvokset. Det er de nederste 5-6 
m af fyrrestammen der kan udnyt-
tes til flygler.

Flygeltræet kommer fra en be-
voksning med skovfyr på 120 år 
samt bøg omkring 60 år. Fyrrene 
har måske oprindelig stået i en 
blanding med andre træer som er 
skovet. Fyrrene er efterladt og er 
blevet opstammet, hvorefter der er 
plantet bøg ind. Fyrrene er blevet 
klemt i mange år, og det har skabt 
en stamme af god kvalitet.

sf

Kilder:

Skovfoged Jesper Jørgensen

www.tv2east.dk 20.2.13

111SKOVEN 3 2013

KORT NYT

Kinesisk topkvalitet 
CE Certifikatet

Bent Elmann Hansen
Faaborgvej 22 . 5854 Gislev . Tlf.: 6229 1085 . Mobil 5328 8230 . Fax Vbuzzer: 1026255185

Mail: bentelmannhansen@hotmail.com . Internet: www.bentelmannhansen.com

Flere maskiner - udstyr og tilbehør kontakt Bent Elmann Hansen
Wood Chipper og Sinoway anlægsmaskiner. For store landbrugsmaskiner, 

KAT traktorer, Case landbrugstraktorer og udstyr
se på www.bentelmannhansen.com – skov og landbrugstraktorer.

Forhandler for Danmark under 
varemærket “Bentlevel” af:

› Shangli Gaffeltruck CPCD 50 5 Tons 

› Diesel gaffeltruck CPYD 50 5 Tons 

› LP gas gaffeltruck CPYD 70 7 Tons 

› LP gas gaffeltruck CPD 25 2,5 Tons 

› Elektrisk gaffeltruck CPD 50 5 Tons 

› Elektrisk gaffeltruck.



Flere ukrudtsmidler udgår 
fordi Miljøstyrelsen har 
krævet yderligere dokumen-
tation for deres egenskaber.

Ædelgranlus er pt. meget 
svær at bekæmpe. Men to 
nye effektive og miljøven-
lige midler er på vej.

Denne artikel er baseret på temadag 
om planteværn, arrangeret af PC-
Consult, på Osted Kro d. 26. februar. 
Red.

Der er igen i år sket en række æn-
dringer for flere af de midler der 
bruges i skovbrug og juletræproduk-
tion. I det følgende gennemgås de 
midler hvor der er sket ændringer.

Eagle
Amidosulfuron
Miljøstyrelsen havde ønsket mere 
dokumentation for udvaskning af 
nedbrydningsprodukterne. Produ-
centen ønskede ikke at bruge penge 
på den opgave, og derfor er der ikke 
ansøgt om fornyet godkendelse. 

Eagle må ikke anvendes eller 
besiddes efter 1.5.14. Midlet var det 
bedst egnede mod burre-snerre.

Matrigon 72 SG
Clopyralid
Den flydende form af midlet hed 
Matrigon og er blevet afmeldt. Lagre 
må bruges op indtil 1.6.14 hvorefter 
besiddelse er forbudt.

Aktivstoffet kan nu købes som 
granulat under navnet Matrigon 72 
SG. Det kan bruges på samme områ-
der som den flydende form, dog ikke 
i kulturer af poppel. Midlet må kun 
bruges hvert 4. år på samme areal.

Matrigon 72 SG har antagonistisk 
virkning ved blanding med græs-
midler som Focus Ultra, dvs. at 
blandingen ikke har nogen virkning 
mod græsser. De to midler skal der-
for udbringes hver for sig.

Fusilade Max 
Fluazifop-P-butyl
Også dette middel er afmeldt fordi 
Miljøstyrelsen ønskede mere do-
kumentation. Det må ikke længere 
sælges, og lagre skal være brugt op 
inden 31.12.13.

Roundup Bio m.fl.
Glyphosat
Der er omkring 25 handelsnavne af 
glyphosat som må bruges i skov, 
planteskoler mv. På det seneste er 
der kommet en række nye handels-
navne. 

Der er mange forskellige formule-
ringer af glyphosatmidler, og de har 
forskellige egenskaber. Tre midler 
har slet ingen afstandskrav til vand-
løb (Barclay Gallup Super 360, Gly-
fonova 450 Plus og Glyfonova Plus), 
dvs. at de er ugiftige over for vand-
organismer. De øvrige handelsnavne 

har afstandskrav på 2 m eller 10 m.
Der er ni midler som er uden for 

fareklasse, dvs. der stilles ikke krav 
om værnemidler ved brug. De øv-
rige midler har fareklassen Miljøfar-
lig eller Lokalirriterende.

De mest skånsomme midler be-
tegnes også bio-midler. Der er nu 
off-label godkendelser på vej for alle 
bio-midler så de kan bruges på alle 
afgrøder og på alle tidspunkter.

Nogle få produkter (fx Jablo Glyp-
hosat) indeholder formuleringsstof-
fet talgamin (Tallowamin). I visse 
lande (bl.a. Tyskland) er myndighe-
der og grønne organisationer skepti-
ske over for dette stof. Man risikerer 
at derfor at en kontrakt på salg af 
juletræer vil blive annulleret hvis 
dette stof er anvendt på arealet. 

Tallowamin er ikke forbudt i Tysk-
land, og Miljøstyrelsen har ingen 
indvendinger mod dette stof.

KULTURTEKNIK
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Nyt om planteværn

Flere ukrudtsmidler udgår fordi Miljøstyrelsen har krævet yderligere dokumen-
tation for midlernes egenskaber i forhold til miljøet. Der er tale om midler 
med en begrænset omsætning og dermed indtjening. Producenterne har vurde-
ret at det ikke kan betale sig at fremskaffe de ønskede oplysninger, og de har 
derfor trukket midlerne tilbage fra markedet.



Accurate
Metsulfuron methyl
Accurate har været anvendt en del i 
blanding med Eagle, der som nævnt 
snart er forbudt.

Det er ikke utænkeligt at Accu-
rate kan blandes med andre midler, 
men det er bare ikke undersøgt. Vi 
har nemlig i fem år kunnet blande 
Accurate med Eagle, og der har ikke 
været interesse for at bruge penge 
på at afprøve andre muligheder. Den 
nye produktionsafgiftsfond vil give 
muligheder for at gennemføre nye 
forsøg, men det vil tage et par år før 
der foreligger resultater.

Accurate må ikke blandes med 
andre sulfonylurea-midler, da det 
giver større udvaskning. Midlet må 
kun udbringes 1 gang om året.

Kerb 400 SC
Propyzamid
Den tidligere udgave Kerb 500 SC er 
trukket tilbage og må ikke længere 
besiddes.

Titus WSB
Rimsulfuron
Markedsføringen af midlet er ind-
stillet, fordi Miljøstyrelsen stillede 
krav om mere dokumentation. Eksi-
sterende lagre skal bruges op inden 
15.9.13. Der findes vist ikke flere 
lagre hos forhandlere.

MCPA
Midlet har en off-label godkendelse 
som fortsætter indtil videre. Når 
Miljøstyrelsen får kapacitet til at se 
på midlet ventes der flere ændringer.

Doseringen bliver nedsat fra 1,3 
liter/ha til 1 liter. Det må ikke bru-
ges senere end 1.8 og højst 1 gang 
om året. Der påføres en risikosæt-
ning med ”Risiko for alvorlig øjen-
skade”.

TopStar
1-naphthyleddikesyre
Ud over den normale registrerede 
anvendelse har midlet nu fået en 
godkendelse til mindre anvendelse 
ved bredsprøjtning af nordmanns-
gran med 1,5% i sprøjtevæsken. 

Ved bredsprøjtning er det mindre 
kritisk hvilken topskudslængde der 
behandles, men for at begrænse 
skader er en længde på 11-15 cm op-
timalt. Der er stort set ingen vækst-
hæmmende effekt på sideskud. 

Midlet er også godkendt til mindre 
anvendelse ved topskudsbehandling 
af nobilis med 6% i sprøjtevæsken. 
Hvis topskuddet er 15-20 cm er der 
risiko for gulfarvning. Hvis man ven-
ter til topskuddene er 20-25 cm er 
denne risiko mindre, til gengæld er 
væksthæmningen mindre. Ved den 
tidlige behandling er der stor risiko 
for skader på sideskud.

Der er angivet ”mulighed for kræft-
fremkaldende effekt”, selvom aktiv-
stoffet er godkendt i EU uden nogen 
risikosætning. Derfor skal der bruges 
flere slags værnemidler i Danmark. 

Miljøstyrelsen oplyser at man 
ikke har kapacitet til at undersøge 
sagen nærmere før 2015 hvor god-
kendelsen skal fornyes. Efter det 
tidspunkt ventes det at kravene til 
værnemidler falder bort.
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Status for  
vedproduktion
I det vedproducerende skov-
brug bruges generelt meget små 
mængder pesticider. Vi kan stort 
set opfylde de behov der er med 
de tilladte midler.

Vanskelige græsser som mo-
sebunke og bjergrørhvene kan 
bekæmpes med Focus Ultra. Der 
er en række glyphosatmidler som 
kan tage stort set alle arter, her-
under opvækst af de fleste ved-
planter; glyphosat kan dog ikke 
anvendes i kulturer af løvtræer 
med blade samt lærk. 

Glyphosat er meget velegnet 
forud for skovrejsning hvis man 
overtager en mark med ukrudt. 

Der er kun få skadeinsekter 
af betydning. Vigtigst er nåle-
træsnudebiller hvor der er fire 
midler til rådighed (Fastac 50, 
Cyperb 100 W, Sumi-Alpha EW og 
Karate). Barkbiller og vedborere 
på skovet træ kan bekæmpes 
med tre midler (Fastac 50, Cy-
perb 100 W og Karate).

Bid fra hjortevildt eller gnav-
ning af mus, harer mv. kan und-
gås med Gyllebo. Effekten er dog 
begrænset ved store vildtbe-
stande eller snelæg hvor vildtet 
mangler føde. Desuden skal be-
handlingen måske gentages midt 
på vinteren.

Ædelgranlus giver krøllede og lyse nåle på nordmannsgran. Men Mavrik bekæmper lusene med god effekt, selv ved en 
dosis på 0,15 l/ha.

Virkning af to nye insekticider på 
alm. ædelgranlus 2011 
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Karate
Lambda-cyhalothrin
Det er efterhånden svært at be-
kæmpe ædelgranlus. Det er ikke 
længere tilladt at anvende Fastac 50, 
Cyperb 100 W og Sumi-Alpha EW.

Eneste lovlige middel er nu Ka-
rate, men i en dosering på kun 0,4 
kg/ha. Ved denne dosis er det kun 
omkring halvdelen af lusene der 
bekæmpes, og producenten angiver 
da også at midlet har ”begrænset 
effekt”. Karate er bedst i kolde og 
våde somre.

Mavrik 2F
Tau-fluvalinat
Der er dog ikke grund til at for-
tvivle, for der er nye midler på vej 
mod ædelgranlus. Mavrik 2F viser 
i flere forsøg en effekt på omkring 
90% i nordmannsgran. Det svarer til 
Cyperb 100, selv i en lav dosering 
på 0,15 l/ha. Se figur 1-2. 

Midlet virker på en anden måde 
end de hidtil kendte pyrethroider. 
Det skåner bier og nyttedyr (snyl-
tehveps, svirrefluer, mariehøns 
og guldøje) og bruges endda til at 
bekæmpe angreb af varroamider i 
bistader. Hvis Mavrik udbringes 1 
gang kan nyttedyrene normalt kon-
trollere bestanden af lus resten af 
sæsonen.

Mavrik har god effekt selv efter 
30 dage, hvor de fleste andre midler 
kun holder omkring 20 dage. Der 
er synlige skader på udsprungne 
nåle ved doseringer på 0,3 l/ha – de 
hvide voksstriber på undersiden 
forsvinder. Mavrik ventes at koste 
110 kr/ha.

Ædelgranstammelus har de sene-
ste ti år angrebet klippebevoksnin-
ger af nordmannsgran mange steder 
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Ædelgranstammelus kan slå selv høje klippebevoksnin-
ger ihjel. Mavrik har god effekt, men der kræves en do-
sis på 0,3 l/ha.

Pesticidafgifter
Der har i lang tid været varslet nye afgifter på pesticider hvor afgiften be-
regnes ud fra midlets skadevirkninger på miljøet. De mere giftige midler vil 
blive væsentligt dyrere, mens skånsomme midler kan få nedsat afgiften. 

Nogle midler vil blive så dyre at de måske bliver trukket tilbage. Det 
gælder således nogle af de mere aggressive glyphosatmidler.

Miljøstyrelsen har tidligere givet en vurdering af afgiftens størrelse, og 
producenten har haft mulighed for at gøre indsigelse. Det har taget meget 
lang tid at behandle alle disse klager. Men det forlyder nu at de endelige 
priser offentliggøres i løbet af foråret, og at de nye afgifter indføres 1.7.13.

Kemikalielov
En ny lov om kemikalier er i høring. Det foreslås at sprøjtecertifikatet 
erstattes af en autorisationsordning der skal gælde for forhandlere, er-
hvervsmæssige brugere og rådgivere. Straffene skærpes for ulovlig im-
port, anvendelse og besiddelse af pesticider, og bøderne hæves. 

Ved overtrædelser kan autorisationen frakendes. Det vil sige at en ma-
skinfører må ikke længere køre med en sprøjte, og en skovfoged må ikke 
længere lave aftaler om sprøjtning.

Vi ved endnu ikke hvad der kræves med hensyn til kurser mv.

Krydsoverensstemmelse
Overtrædelser af lovgivningen kan koste på landbrugsstøtten 
(krydsoverensstemmelse). Man skal have gyldigt sprøjtecertifikat, mid-
lerne skal opbevares sikkert, man skal bruge kontraventil og vandur ved 
opblanding, og man skal overholde reglerne for placering af fylde- og 
vaskeplads. 

Som noget nyt er der en beskyttelseszone på 25 m til anlæg for vand-
indvinding. Det gælder også hen til naboens brønd.

Syn af sprøjter
Der er udarbejdet en bekendtgørelse om syn af sprøjteudstyr. En række 
virksomheder vil blive autoriseret til at foretage syn. 

Virksomheder med et CVR nr. der ender på 0, 1 eller 2 skal have synet 
sprøjterne inden 26.11.14. Har man CVR nr. der ender på 3-6 er fristen 
26.11.15, og alle øvrige sprøjter skal være godkendt inden 26.11.16. Synet 
gælder i 5 år og skal fornyes med 3 års mellemrum.

Når man køber en ny sprøjte er den godkendt de første 5 år.

Sprøjtejournal
Hvis man skal indberette oplysninger fra sprøjtejournalen, sker det via 
NaturErhvervsstyrelsens hjemmeside. Fristen er i år 31.3.13.

Virkning af Mavrik på  
ædelgranstammelus 2012 
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på Sjælland. Træerne sygner hen, 
toppen går ud, og til sidst dør træet.

De kan bekæmpes med Mavrik 
med en dosis på 0,3 l/ha. Det stør-
ste problem er at ramme lusene når 
de sidder inde på stammen. Der 
skal sprøjtes hele vejen rundt om 
stoppen og helt op i toppen, og er 
der sidegrene vil de nemt skygge for 
sprøjtevæsken. 

Der kommer 2-3 generationer 
om året, så hvis der bliver en bety-
dende bestand tilbage på træet kan 
de opformeres i løbet af få måneder.

Paul Christensen ansøger om 
en godkendelse til mindre anven-
delse af Mavrik, og producenten, 
Makteshim-Agan, søger en regulær 
godkendelse. De fører intensive 
forhandlinger med Miljøstyrelsen 
om afstandskrav, udbringnings-
metode og dosering. Styrelsen er 
bl.a. skeptisk over for anvendelse af 
tågesprøjte. I løbet af foråret ventes 
midlet at være godkendt.

Mospilan
Mospilan er et tilsvarende middel 
som også er under behandling i Mil-
jøstyrelsen. Mospilan vil falde i pris 
med de nye afgifter og ventes at ko-
ste 204 kr/ha, næsten det dobbelte 
af Mavrik. 

Det anbefales imidlertid at an-
vende flere forskellige midler for at 
undgå at der udvikles resistens over 
for ét middel.

sf
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Ædelgranstammelus
Skader på grandis?
Ædelgranstammelus, Dreyfusia piceae / Adelges piceae, fremtræder som 
store hvide voksbelægning. Den har været kendt i mange år med lejlig-
hedsvise angreb angreb på almindelig ædelgran, A. alba, især på stamme 
og større grene af noget ældre træer. 
Den har ikke voldt alvorlige skader som kræver bekæmpelse. Trods kraf-
tige belægninger har træerne beholdt grønne kroner.

For ti år siden dukkede den op i klippebevoksninger af nordmannsgran 
på Sjælland og har siden bredt sig. Det er en noget mere aggressiv form, 
og gentagne angreb over flere år har dræbt ret store træer i større omfang.

Sidste år blev den også fundet på nobilis, men har vist ikke forvoldt skader.
Den nye aggressive form kan måske dukke op på andre Abies-arter. 

Det er især grandis der kan være i søgelyset. Lusen blev indslæbt til USA 
for en del år siden og har dér givet skader på flere Abies-arter, bl.a. gran-
dis og nobilis, og den dræber balsamgran.

Spørgsmålet er derfor om der er læsere som kender til angreb på 
Abies-arter over flere år som har medført en synlig svækkelse af træerne. 
Kontakt gerne redaktionen.

Kilder:
Bror Bejer: Forstzoologi I. DSR Forlag København 1989.

Fotos: Stamme: Paul Christensen 2.11.12. Lus: USDA Forest Service fra North Carolina.

SKOVBRANDFORSIKRING

forsikrer mod brandskader i skove og plantager

Genplantningsforsikring
Dækker udgiften til oprydning og genplantning af brændte arealer.  

Årlig præmie 6,00 kr. pr. ha. Maks. erstatning 35.000 kr. pr. ha. 

Indskud ved nytegning 10 kr. pr. ha. dog minimum 100 kr.  

Årlig grundpræmie 100 kr. pr. forsikring.

Træværdiforsikring
Dækker brændte bevoksningers træværdi. Årlig præmie 8,00 kr. pr. ha. 

Maks. erstatning 30.000 kr. pr. ha. Ejer beholder resterende træværdi.

Bemærk. Når selskabets økonomi tillader det, ydes der præmierabat 

(excl. grundpræmie) på både genplantnings- og træværdiforsikring

på indtil 60 %

Tillæg til træværdiforsikring
Med udvidet erstatning for brændte arealer med juletræer og pyntegrønt.

Dansk Plantageforsikring
Skolestræde 1,1 · 8800 Viborg

Tlf. 86 67 14 44 · mandag-fredag kl. 10-14
www.skovbrand.dk

Dansk Plantageforsikring er et gensidigt forsikringsselskab, som ejes af forsikringstagere. 
Selskabet styres af et repræsentantskab, som vælges blandt de godt 2300 forsikringstagere.

kl. 9-13



Af J. C. Briand Petersen,  
formand for Pro Silva

Beretning for 2012 og pro-
gram for 2013. 

Temaet i år bliver: Blan-
dinger af træarter i bevoks-
ninger. 

For at skærpe interessen for Pro 
Silvas arrangementer har der hvert 
år være ét, højst to temaer – helst 
emner, som er oppe i tiden og kan 
danne basis for en aktuel diskussion. 

I 2009 var temaet vedkvalitet og 
økonomi i det naturnære skovbrug. I 
2010 diskuterede vi naturnært skov-
brug i Naturstyrelsen og certificering. 

I 2011 fortsatte vi med certificering 
og gik så over til bæredygtigt skov-
brug i relation til øget produktion af 
energitræ. Dette tema fortsatte i 2012 
ved det første arrangement, hvorefter 
temaet i de andre 3 ekskursioner var 
mere generelt problemstillinger i det 
naturnære skovbrug. 

Denne fokusering har medført en 
god tilslutning til ekskursionerne. Vi 
vil derfor fortsætte denne linje, og i 
2013 vil vi især diskutere blandinger 
af træarter i bevoksninger. Det er et 
emne, som har været diskuteret i 
fagpressen i den seneste tid og som 
der er markante holdninger til. 

Erfaringerne med blandingskultu-
rer har historisk ikke været særligt 
gode, men begrebet indgår på den 
ene eller anden måde centralt i na-
turnært skovbrug. Spørgsmålet er, 
hvilke træarter er det hensigtsmæs-
sigt at mikse i en kultur, hvordan 
skal det gøres og hvordan skal be-
voksningerne efterfølgende plejes. 

Det må der kunne komme interes-
sante diskussioner ud af!

Aktiviteter i 2012
Pro Silva afholdt som vanligt fire ar-
rangementer i løbet af året. 

Som opfølgning af temaet i 2011 
blev der d. 19. juni afholdt en tema-
dag om ”træ til energi”. Dagen indgik 
i Skov & Landskabs nye fælles nor-
diske projekt Enerwoods. 

Der var først et halvdagsseminar 
hvor en række nordiske forskere 
fremlagde centrale problemstil-
linger, og grundlag og retning for 
projektet blev diskuteret. Herefter 
fulgte en ekskursion til Tykhøjet 
Krat og skovrejsningen ved Harte,

Temaet for de sidste tre ekskur-
sioner var typiske problemstillinger 
for naturnært skovbrug:

11. – 12. maj gik turen til Forstamt 
Sellhorn syd for Hamborg. Emnet 
var naturnært skovbrug med fokus 
på konvertering af nåleskov til løv.

Vi måtte konstatere, at tyskerne 
havde en meget pragmatisk opfat-
telse af naturnært skovbrug, baseret 
på en grundig jordbundskortlægning 
efterfulgt af fastlæggelse af en skov-
udviklingstype. Langt overvejende 
blev konverteringen fra nål til løv 
foretaget ved hjælp af underplant-

ning efter pløjning, og ikke ved 
såning. 

Træarterne blev indblandet hol-
mevis, og råvildtet blev forfulgt 
skånselsløst. Der blev taget udstrakt 
hensyn til biodiversitet, dødt ved, 
publikums- og landskabshensyn. 
Ekskursionen er beskrevet i Skoven 
6-7, 2012.

D. 31. august besøgte vi Bikuben-
fondens arealer i Svanninge Bjerge. 
Her var det især den omfattende 
indsats i naturgenopretning og land-
skabspleje, der blev beundret. Re-
sultatet var imponerende, men også 
præget af en ejer, hvor de økonomi-
ske midler ikke var begrænsningen.

Endelig besøgte vi d. 29. septem-
ber Salten Langsø distrikt, hvor løs-
ningen af en lang række af det na-
turnære skovbrugs problemer blev 
taget op. Ekskursionen var meget 
vellykket, og et fyldigt referat kan 
ses i Skoven 11/2012.

D. 11. september havde vi be-
søg af en delegation fra Pro Silva, 
Østrig, som vi havde hjulpet med at 

ARRANGEMENTER
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Pro Silva diskuterer!

Der var i 2012 ekskursion til Tykhøjet Krat med diskussion om naturlig foryn-
gelse af douglas. 



tilrettelægge en tur i Danmark. Da-
gens ekskursion gik til Salling, hvor 
vi så på skovrejsning og naturgen-
opretning i Brokholmprojektet.

Program for 2013
Fredag d. 3. maj
Vi tager igen til Tyskland, denne 
gang til Schleswig-Holsteinisches 
Landesforsten, Försterei Süderlügum. 

Her ligger en bemærkelsesvær-
dig hedeplantage, som i dag er en 
frodig blandingsskov og drives efter 
rent naturnære principper. Planta-
gen blev anlagt i 1890’erne som en 
såkaldt Emeis-kultur. Den kendeteg-
nes ved, at mindst 8 – 9 forskellige 
træarter indgik i kulturanlægget. 

Plantagen udviklede sig over 
årene til en frodig blandingsskov og 
drives nu helt efter naturnære prin-
cipper med måldiameterhugst. Ho-
vedtræarten er ædelgran. Løvtræ-
erne er primært til stede af hensyn 
til stabilisering og jordforbedring, 
men yder også gavntræ. 

Skoven er et eksempel på, at na-
turnært skovbrug også i sin renere 
form kan etableres på hedejorder 
– det kræver blot (eller bl.a.) vedhol-
denhed i målsætningen. 

Vi besøger også i løbet af dagen 
to forskellige skovrejsningsanlæg. 
Begge med flere træarter, men med 
helt forskelligt design. Vi skal høre 
om behandlingen af de to skovrejs-
ningsanlæg og de opsamlede erfa-
ringer, der har medført, at man i dag 
nok vil gøre det på en anden måde. 

Ekskursionen er specielt interes-
sant i relation til det projekt, der i 
øjeblikket pågår med indsamling af 
erfaringer fra de første 8 år af Na-
turstyrelsens naturnære skovdrift 
– se næste punkt. Læs om delsta-
tens skovbrug på www.forst-sh.de og 
om Carl Emeis og hans kulturer på 
www.de.wikipedia.org 

Torsdag d. 20. juni
Vi fortsætter samarbejdet med 
Skov- og Landskab (nu: Institut for 
Geovidenskab og Naturforvaltning 
(IGN)). Instituttet er i gang med at 
evaluere Naturstyrelsens omstilling 
til naturnær skovdrift på grundlag 
af de første 8 års erfaringer. Projekt-
leder er Palle Madsen.

Denne temadag om naturnær 
skovdrift lægger hovedvægten på 
selve konverteringen mod skov-
udviklingstyperne, samt på den 
driftsmæssige side af naturnær 
skovdrift, herunder en vurdering af 
konsekvenserne for produktion og 
økonomi.

Effekter på biodiversitet behand-
les i et andet delprojekt.

Temadagen foregår indendøre om 
formiddagen med indlæg fra danske 
og udenlandske foredragsholdere. 
Efter frokost er der ekskursion til 
Naturstyrelsens arealer i Rold Skov. 
Temadagen annonceres nærmere i 
Skoven-Nyt og på www.prosilva.dk 
Fredag d. 6. september
Ekskursion omkring Ringsted. Vi skal 
se flere modeller af skovrejsning til 
grundvandsbeskyttelse anlagt i år 
2000. Det aktuelle problem er fjer-
nelse af ammetræer. 

Om eftermiddagen tager vi til 
Vrange Skov med en række punkter: 

Bøgeselvforyngelse med æropvækst, 
hvad nu? - behandling af blan-
dingsbevoksninger af forskellige 
nåletræarter – blandingsbevoksnin-
ger etableret efter stormen i 1967, 
hvordan er det gået? – og en 70-årig 
løvtræblanding, der er startet som 
underplantning af bøg under gran. 

Der bliver rig lejlighed til diskus-
sioner i kernefeltet af årets tema.

Ultimo september/primo oktober
Ekskursion omkring Viborg. Emne: 
Etablering og pleje af blandingsskov. 
Annonceres senere.

Vel mødt på ekskursionerne!
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Vi køber PEFC 
certificeret rundtræ 

til vor produktion 
af spånplader.

Yderligere oplysning 
ved henvendelse 

til vort skovkontor 
tlf. 89 74 74 38

www.novopan.dk
novopan@novopan.dk

Pindstrup . 8550 Ryomgård



Af Per Lynge Jensen,  
skovbrugsfaglig medarbejder, 

FSC Danmark

Certificering giver mulighed 
for en merpris. Det er især 
større ejendomme der har 
økonomiske fordele.

Træindustrien kan doku-
mentere at råtræet er pro-
duceret lovligt. Det har især 
betydning ved eksport hvor 
kunden sjældent kender 
danske forhold.

Certificering kan også være 
et værktøj i skovdriften.

I debatten om certificering ligger 
fokus ofte mest på de krav, som 
skovejeren står over for, når en cer-
tificering skal gennemføres. Dette 
er naturligt, da kravene vil lægge 
restriktioner på driften. Men skov-
certificeringen indeholder også en 
række fordele for skovejeren, og det 
vil blive beskrevet i denne artikel.

Men før vi ser på certificeringens 
fordele, er det værd at fremhæve 
følgende forudsætninger:

- Skovcertificeringer er dokumen-
tations-systemer, som er sat i verden 
for at dokumentere en ansvarlig skov-
drift. Man kan således godt have en 
skovejendom, der er ansvarligt for-
valtet, uden den er certificeret, men 
man vil have sværere ved at bevise 
det overfor kunder og omverden.

- Certificering er frivillig. Den er 
et produkt, man kan vælge at ”have 
på sine hylder”. Der er ingen tvang. 

Fordel for skovene
Oftest fremhæves prispræmier på 
certificeret træ som den bærende 
fordel ved certificering. For tiden er 
realiteterne imidlertid anderledes, 
og det vil i de fleste tilfælde være 
forkert at foretage en certificering 
alene for at opnå en prisfordel. 

Det er korrekt, at en række certi-
ficerede sortimenter forhandles med 
en mindre prispræmie, ofte omkring 
10 kr/m3. Dette kan vi omsætte til 
kroner med et tænkt eksempel ud 
fra et konservativt skøn for hugsten 
i en gennemsnitlig dansk skov på 
4,3 m3/ha/år (årlig hugst i Danmark 
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Kan certificering betale sig? 

Figur 1. Udvikling i sporbarhedscertifikater fra 2008 til 2012. Kilder: FSC og PEFC hjemmesider og databaser.



er 2,5 mio m3 pr år, skovarealet er 
580.000 ha). 

Hvis vi antager, at den samlede 
hugst for en ejendom kan sælges 
med en præmie på 10 kr/m3 efter 
certificering, så vil en ejendom på 
100 ha øge indtægten med 4.300 
kr, og en ejendom på 1000 ha med 
43.000 kr. 

For den lille ejendom på 100 ha 
vil den øgede indtægt end ikke 
kunne dække de direkte omkost-
ninger (auditering og afgifter) i for-
bindelse med en certificering. Den 
større ejendom vil derimod kunne 
dække de direkte omkostninger til 
certificering, samt en del af om-
kostningerne ved restriktioner på 
driften (udarbejdelse af driftsplan, 
henfaldstræer, mindsket brug af ren-
afdrifter m.fl.). 

For den store ejendom vil den 
økonomiske gevinst ved en certifice-
ring derfor afhænge af, i hvilket om-
fang skovdriften i forvejen efterlever 
certificeringens krav og dermed 
hvor meget driften skal lægges om. 
Men generelt må det forventes, at 
den samlede gevinst ved en certi-
ficering af skovdriften for de fleste 
ejendomme vil være ikke-eksiste-
rende eller relativt beskeden.

Fordel for industrien
Til gengæld har der i de senere år 
været en stigende efterspørgsel på 
sporbarhedscertifikater i træindu-
strien, både på globalt plan og lokalt 
i Danmark (Se figur 1). Væksten af 
FSC sporbarhedscertifikater har i 
en periode været kraftigt stigende, 
mens væksten for PEFC sporbarheds-
certifikater har været mere moderat. 

Virksomhederne vælger at cer-
tificere sig, fordi de oplever en ef-
terspørgsel efter eller et behov for 
en grønnere profil. De vælger altså 
certificering med et klart et ønske 
om at opnå øgede markedsandele, 
at forbedre virksomhedens image 
og øge deres troværdighed blandt 
forbrugere og miljøorganisationer. 
Disse virksomheder har brug for en 
stadig større mængde af certificeret 
træ for at kunne undgå at handle 
med kontroversielt træ. 

Så kan man jo argumentere, at 
dansk træ i sig selv ikke nødven-
digvis er kontroversielt, og at cer-
tificering i Danmark derfor er en 
unødvendig omkostning. Men træ og 
træfiberbaserede produkter handles 
som bekendt på et globaliseret mar-
ked, hvor kendskabet til dansk træ 
og skovbrug er begrænset.

Efter første led i en sporbarheds-
kæde er der ingen som kan kende 
forskel på det danske træ og træ 
fra andre lande med mere tvivlsom 
orden i sagerne. For denne hastigt 
voksende andel af virksomheder er 
et krav om certificeret træ derfor 
den nemmeste løsning. 

Certificeringen giver således 
mulighed for skovejeren at doku-
mentere overfor industrien, at skov-
driften er i orden. Dermed åbnes 
for adgang til de stadig voksende 
markeder, hvor en certificering er 
påkrævet. 

I 2012 erklærede 56% af de 
FSC-certificerede virksomheder i 
Danmark, at certificering var et ul-
timativt krav fra deres kunder. 37% 
oplever en stigende efterspørgsel, 
mens 27% oplever en stagnerende 
efterspørgsel. Markedet for certifice-
ret træ er således i fremgang trods 
økonomisk krise og hårde vilkår for 
både slutbrugere og virksomheder. 

Spørgsmålet er, om man i fremti-
den vil kunne komme af med sit træ, 
hvis det ikke er certificeret? Det er 
en drastisk udmelding og vel i virke-
ligheden ikke noget man kan spå om. 

Man kan dog sige, at der er en 
kraftigt stigende opmærksomhed 
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Figur 2. FSC certificering som værktøj.

HANDLING
Skovdrift og specifikke tiltag i 
forvaltningen: 
Princip 1: Lovgivning
Princip 2: Arbejdstagers rettigheder
Princip 3: Oprindelige folk (Ikke
relevant i en dansk kontekst)
Princip 4: Lokalsamfundet 
Princip 5: Goder fra skovbruget.
Ikke-markedsomsatte såvel som
økonomiske goder 
Princip 6: Miljøhensyn og 
miljømæssige værdier 
Princip 9: Skov med høje 
bevaringsværdier 
Princip 10: Skovdyrkning

OVERVÅGNING 
Løbende overvågning og evaluering af 
skovdriften i forhold til at opnå 
forvaltningens målsætninger samt sikre 
efterlevelse af kravene i FSC 
standarden: 
Princip 8: Overvågning

Planlægning 
Driftsplanlægning: 
Princip 7: Driftsplanlægning
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i samfundet, hos det offentlige, 
hos industrien og forbrugeren på 
at sikre, at træbaserede produkter 
stammer fra en ansvarlig skovdrift. 
Der ligger derfor et potentielt et 
krav fra markedet om, at man som 
skovejer skal kunne dokumentere 
ansvarlig skovdrift. 

Et værktøj – ikke bare et 
stempel
Det må ikke glemmes, at skovcertifi-
cering også er et værktøj i skovdrif-
ten. Dette er en ofte overset fordel 
ved certificering. 

I FSC standarden er der for ek-
sempel indbygget en cyklus, der 
sikrer, at man løbende kan evaluere 

og forbedre sin skovforvaltning, 
ikke kun i forhold til kravene i cer-
tificeringen, men også i forhold til 
forvaltningens målsætninger for 
skovdriften (Figur 2). Certificering 
bliver dermed et værktøj til kvali-
tetsledelse og løbende forbedring af 
skovdriften.

Sidst men ikke mindst kan en 
skovcertificering benyttes til at 
kommunikere, at skovdriften på 
ejendommen er i orden. Ved det 
årlige audit vurderes skovdriften 
af en ekstern part efter en række 
objektive principper, kriterier og 
indikatorer. 

Certificeringen bliver dermed et 
stempel, der signalerer bæredygtig 

skovdrift over for forskellige interes-
senter. Denne fordel er måske især 
væsentlig for offentlige skovejere, 
men kan bestemt også være rele-
vant for større private skovejere.

Afslutningsvis kan man vel ud-
drage, at fordelene ved en certifi-
cering på nuværende tidspunkt er 
størst for mellemstore og større 
skovejendomme. Derfor søger man 
under FSC-systemet at lempe de 
administrative krav til mindre ejen-
domme for at gøre certificeringen 
billigere. I sidste ende er det op 
til skovejeren at opveje fordele og 
ulemper ved en skovcertificering og 
træffe den rigtige beslutning.
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Revision af FSC  
standarden
FSC har igangsat revision af den 
danske skovstandard og har i den 
forbindelse nedsat en arbejds-
gruppe. Arbejdsgruppen består 
– lige som FSC – af tre kamre. Der 
skal være mindst to medlemmer i 
hvert kammer, og der skal tilstræ-
bes det samme antal medlemmer 
i hvert kammer (kan det ikke 
opnås, skal hvert kammer som 
minimum vægtes lige). 

Arbejdsgruppen er sammensat 
således:

Det økonomiske kammer:
Dansk Skovforening
HedeDanmark
Naturstyrelsen

Miljøkammeret:
Danmarks Naturfredningsforening
Verdens Skove
Dansk Ornitologisk Forening

Det sociale kammer:
Danmarks Jægerforbund
BAT-Kartellet

Der er planlagt en række møder 
i 2013 hvor arbejdsgruppen vil 
samarbejde om at tilpasse FSC 
principper og kriterier til lokale 
danske forhold. Derefter vil den 
danske FSC skovstandard gen-
nemgå et høringsforløb og test i 
felten, inden den forventes ved-
taget endeligt en gang i 2014. 

Du kan følge processen på 
FSCs hjemmeside: http://dk.fsc.org/
revidering-af-den-danske-fsc-skov-
standard.114.htm

 Vi leverer millioner af planter direkte til vore kunder hver sæson  
    - og vi har produceret planter i over 30 år … ..Gæt hvorfor 

      www. SKOVPLANTER.dk   

• Planter til skov, læhegn og juletræer 
• Grenknusning, stub- og rodfræsning 
• Boring af plantehuller, rillepløjning m.m. 
• Maskinplantning i skov og på mark 
• Natur- og landskabsprojekter 

   

 

Figur 3. På det globale marked er det svært at afgøre, hvilket træ der kommer 
fra ansvarlig skovdrift, hvis dette ikke er dokumenteret.



Af skovfoged  
Jesper Hvid Jørgensen,  
Bregentved skovdistrikt

Der har været dyrket eg i 
120 år på Bregentved ef-
ter en intensiv model med 
stærk hugst i ungdommen 
og kapning af grene og 
vanris på hovedtræer.

Afdrift af de første 18 ha 
viser et dækningsbidrag på 
464.000 kr/ha, ret tæt på 
målsætningen.

Eg er utvivlsomt den øko-
nomisk bedste træart på 
Bregentved.

Måske skal modellen ju-
steres, så målet ved renaf-
drift er 80 træer/ha og ikke 
50 træer.

Dette er den tredje artikel i serien 
om skovdrift og træproduktion. Red.

Bregentveds egeskove indtager en 
særlig status i dansk - ja, måske i 
nordeuropæisk skovbrug. Det er 
ikke kun fordi egearealet med 1070 
ha i dag udgør 39 % af distriktets 
bevoksede areal, hvilket i sig selv er 
meget. Det skyldes også – og måske 
især – at distriktet praktiserer en 
bevoksningsbehandling, som bl.a. i 
kraft af sin konsekvens og vedhol-
denhed afviger fra den gængse. 

Både den store arealmæssige 
satsning og bevoksningsbehandlin-
gen har været genstand for utallige 
ekskursioner med hertil hørende 
diskussioner. Og meningerne har 
været delte – både pro et contra. 

Det var derfor med betydelig 
spænding at vi – efter 120 års 

venten – satte saven til nogle af de 
ældste af Bregentveds egebevoks-
ninger, som under hele forløbet har 
været behandlet efter ”Bregentved- 
modellen”. 

Men før vi løfter sløret for de 
mange års anstrengelser en kort 
rekapitulering. Har man ventet i 120 
år, turde nogle få øjeblikkes ekstra 
ventetid være tilladt.

”Bregentved-modellen”
Bregentveds egesatsning er karakte-
riseret ved:
1.  Opbygningen af en ege-normalskov 

som skal udgøre 1/3 af distriktets 
bevoksede areal. (”Normalskov” 
betyder lige store arealer i alle 
aldersklasser).

2.  Bevoksningsbehandlingen er 
kendetegnet ved kvalitetskulturer 
og stærk hugst i ungdommen for 
at udnytte egens ungdomsvækst. 
Senere praktiseres – i takt med 
egens aftagende tilvækst – en mere 
forsigtig hugst for med tiden at op-
bygge en stor renafdriftsmasse.  
Parallelt hermed foretages der 
grenkapning og vanriskapning 
for at øge værdien af de sene 
tyndinger og renafdriften. 

3.  Den fastlagte behandling tilstræbes 
gennemført med konsekvens fra 
årti til årti.

Aldersklassefordelingen lever – som 
det fremgår af figuren – ikke helt op 
til målet om en normalskov. Dette 
viser, at det trods en klar strategi er 
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Bregentveds egedyrkning 

ved en milepæl

De første egebevoksninger på Bregentved blev anlagt i 1888. Nu er de ældste 
bevoksninger afdrevet, og økonomien kan vurderes.



svært at fastholde linien. Men resul-
tatet er nu ikke så ringe endda.

Bevoksningsbehandlingen har 
været genstand for et stort antal 
artikler og afhandlinger og må anses 
for både veldokumenteret og vel-
kendt. Modellens dyrkningstaktiske 
indhold behøver derfor næppe 
endnu en gennemgang. 

Konsekvensen, hvormed sagen er 
blevet grebet an over den lange år-
række behandles senere.

Omdriftsalder
Det har været en grundlæggende 
tanke bag ”Bregentved-modellen”, 
at bevoksningerne – in worst case 
– skal kunne afdrives ved ca 120 år. 
Men samtidig skulle de også gerne 
skulle kunne stå til 150 år, alt af-
hængig af likviditetsbehov og afsæt-
ningssituation. Der har således været 
tilstræbt at skabe frihedsgrader i 
egedyrkningens centrale punkt: 
Renafdriften.

SKOVDYRKNING
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Figur 1. Aldersfordelingen i Bregentveds egebevoksninger.

Kævle

kr/kbm

S-træ 

kr/kbm

Brænde

kr/kbmf

Flis 

kr/kbm

Afdeling   kbm mf fm i alt kbm mf fm i alt kbm fm m i alt kbm mf fm I alt

1615 3,97 669,69 2423 1.622.659 95,34 500 47.670 23,7 400 9.480 300 230 69.000

1483 5,83 876,97 2317 2.031.939 91,94 500 45.970 111,6 400 44.640 400 230 92.000

1687 3,14 469,52 2423 1.137.647 86,03 500 43.015 25,8 400 10.320 262,5 230 60.375

1405 5,15 897,12 2317 2.078.627 90,34 500 45.170 39,6 400 15.840 510 230 117.300

I alt 18,09 2913,30 2358 6.870.872 363,65 500 181.825 200,7 400 80.280 1472,5 230 338.675

Enkeltræ-

hugst 414,08 2950 1221543 38,22 500 19.112 25,48 400 10.193 159,26 230 36.630

I alt 3327,38 2432 8.092.416 401,87 500 200.937 226,2 400 90.473 1631,8 230 375305,4

Tabel 2. Dækningsbidrag ved hugst af 18 ha, kr.

Tabel 1. Vedmasser ved afdrift af 18 ha eg 2010/11 og 2011/12, m3 fm.

Afdeling Areal N kævler S-træ Brænde Flis I alt m3f/ha m3f/stk stk/ha

1615 3,97 201 669,69 95,34 23,7 300 1088,73 274,24 5,42 50,63

1483 5,83 241 876,97 91,94 111,6 400 1480,51 253,95 6,14 41,34

1687 3,14 123 469,52 86,03 25,8 262,5 843,85 268,74 6,86 39,17

1405 5,15 265 897,12 90,34 39,6 510 1537,06 298,46 5,80 51,46

Ialt 18,09 830 2913,30 363,7 200,7 1472,5 4950,15 273,64 5,96 45,88

 

Enkelttræ-hugst 93 414,08 38,22 25,48 159,26 637,05 35,22 6,85 5,14

I alt 18,09 923 3327,38 401,9 226,2 1631,8 5587,2 308,86 6,05 51,02

% 59,55 7,19 4,05 29,21 100,00
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Det interessante punkt er derfor, 
hvordan situationen ser ud ved 120 
år. Er det økonomisk fordelagtig at 
foretage renafdrift, eller kan man 
med fordel vente? 

Betydningen af dette problem 
blev forstærket af, at sundhedstil-
standen i et antal bevoksninger på 
i alt ca. 18 ha i en årrække havde 
været ”tvivlsom” og med tendens til 
forværring. Således skovede vi i de 
sidste 3-4 år før afdriften 93 træer 
spredt i de nævnte bevoksninger, 
hvoraf enkelte allerede var døde. 

Bevoksningerne var kraftigt 
påvirkede af flere års gentagne 
angreb af egevikler og frostmåler. 
Da vi samtidigt bedømte afsætnings-
situationen som fordelagtig blev 
det besluttet at afdrive bevoksnin-
gerne. Som en sideeffekt kunne vi 
få klarhed over et centralt punkt i 
”Bregentved-modellen”. 

Lad os derfor løfte sløret for re-
sultatet af renafdrifterne. 

Resultatet af renafdriftem
I vintrene 2010/11 og 2011/12 renaf-
drev vi ca. 18 ha (se tabel 1 og 2) 
med en gennemsnitsalder på ca. 
120 år. Til renafdriftsmasserne er 
tillagt massen fra de træer som blev 
skovet årene forud. Desværre kan vi 
ikke fordele dem til de bevoksninger 
de kommer fra. Så vi kan kun kor-
rigere gennemsnitstallene.

Der var i alle bevoksninger en del 
undervækst – men det er udeladt af 
beregningerne.

Som det fremgår var vedmassen 
i gennemsnit 309 m3 fastmasse pr. 
ha (inkl. flis), og det gennemsnitlige 
stamtal var ca. 51 stk/ha. I og med 
at grenmassen blev fliset omfatter 

hugsten næsten bevoksningens 
totalmasse. 

Sammenholder vi disse med må-
let i tilvækstoversigten fra Svejgård 
& Jensen (1988), så har vi ikke helt 
nået den ønskede vedmasse. De har 
skønnet en totalmasse i  renafdrif-
ten på 374 m3 fm. 

Det bekræfter vor ”Fingerspitzge-
fûhl” – at det generelt er for tidligt 
at afdrive egebevoksninger ved 120 
år. I hvert fald bør man vurdere 
hver bevoksning for sig. Boniteten er 
ikke den samme i vores bevoksninger, 
og der har været mindre variationer 
i bevoksningsbehandlingen. 

Ud fra en ren vedmassebetragt-
ning vil det formentlig være en god 
idé generelt at overholde bevoks-
ningerne noget længere, medmindre 
omstændighederne fremtvinger 
renafdrift. 

På den anden side var der enkelte 
træer med ringskøre og enkelte 
træer med stjerneflæk og råd, som 
alt andet lige bliver værre med alde-
ren. Dette bekræfter, at tidspunktet 
var rigtigt i den konkrete situation.

Gennemsnitligt gav bevoksnin-
gerne et resultat på ca. 464.000 kr/
ha med en gennemsnitspris på 1502 
kr/m3 fm. 
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Ekskursion på  
Bregentved
Der bliver mulighed for at stifte 
bekendtskab med egedyrkningen 
på Bregentved ved Skovforenin-
gens årlige ekskursion torsdag d. 
23. maj. Billederne på disse sider 
viser de tre bevoksninger som 
vises. De nærmere detaljer om 
tid, sted og tilmelding vil komme 
sidst i april.

Frøplantage af eg, FP801 i Grevindeskoven afd. 1442a. Består af afkom af 104 
træer udvalgt i 16 bevoksninger, overvejende kårede eller tidligere kårede bevoks-
ninger af formodet dansk oprindelse. 17 år fra frø (se nærmere i Skoven 11/12).

I alt

kbm I alt

Snitpris

kr/kbm

Transport 

oparbejdn.

netto

kr/kbm DB

Kævle-

længde

Vanris-

kappede 

stammer

fm kr fm kr/kbm fm fm kr/ha m stk

1.089 1.748.809 1606 66,29 1540 422.327 11,22 100

1.481 2.214.549 1496 69,45 1426 362.217 10,77 87

844 1.251.357 1483 63,53 1419 381.448 10,70 85

1.537 2.256.937 1468 61,43 1407 419.907 10,79 87

4.950 7.471.652 1509 65,26 1444 395.170

637 1.287.478 2021 69,50 1952 68.723 11,5 100

5587,2 8.759.130 1568 65,74 1.502 463.893



Vi havde vel sat næsen op efter 
et netto på omkring 500.000 kr/ha. 
Men gennemsnitsprisen svarer helt 
til vore modelberegninger, så når vi 
ikke kommer helt op på det ønskede 
resultat, skyldes det at den gennem-

snitlige vedmasse er lidt lavere end 
forventet.

Strategiovervejelser
Resultatet giver anledning til en 
række overvejelser, som det ikke er 

muligt at gå i detaljer med i denne 
korte artikel. Men to problemstillinger 
presser sig på:
1.  Er det store egeareal velbegrun-

det? Hvordan er egens økonomi 
sammenlignet med andre rele-
vante træarter?

2.  Er bevoksningsbehandlingen i 
”Bregentved-modellen” (stærk 
ungdomshugst og vanriskapning 
på de nederste 7 m) den økono-
misk mest fordelagtige?

Hvad angår punkt 1 kan vi – ud fra 
vores erfaringer – konstatere, at der 
med dagens forudsætninger ikke er 
nogen træart , der generelt når op på 
samme økonomiske niveau som egen.

Punkt 2 er noget sværere at 
håndtere. Den grundlæggende pro-
blemstilling er selvsagt, hvorledes 
det opnåede resultat er sammenlig-
net med bevoksninger, der – under 
de samme omstændigheder – har 
været behandlet mere traditionelt; 
især sammenlignet med bevoksnin-
ger, der ikke har været vanriskappet. 

Imidlertid har vi ikke sådanne 
bevoksninger, og dermed kan vi 
ikke give et endeligt svar. Men jeg 
vil opfordre kolleger med resultater 
fra mere traditionelt behandlede be-
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Underplantningsforsøg i eg, Grevindeskoven afd. 1421a, 124 år. Forsøget er nedlagt.

Hugstforsøg i eg, QX, Grevindeskoven afd. 1413a, 91 år. Billedet viser D-hugsten.



SKOVDYRKNING

voksninger til at meddele deres re-
sultater, så vi kan sammenligne dem 
og forhåbentlig uddrage brugbare 
konklusioner. 

50 træer per hektar?
Da tyndingsstrategien blev formu-
leret, savnede man erfaringsdata 
for den stærke hugst. Ganske vist 
havde man data fra Forsøgsvæse-
nets prøveflader på Wedellsborg og 
Brahetrolleborg. Men i sidste ende 
var idéen om de 50 træer/ha, som et 
passende slutstamtal en djærv gis-
ning, baseret på regneøvelser. 

Nu kender vi vedmassefakto-
rerne. De bekræfter vore formod-
ninger, som mange har bekræftet, at 
vi som følge af de sidste tyndinger 
får et tilvæksttab, som de tilbagevæ-
rende træer ikke kvitterer tilstræk-
keligt for. 

Måske kan vi ved i stedet at 
stile mod f. eks. 80 træer /ha ved 
afdrift opnå samme slutdimensioner 
på enkelttræerne og samtidig øge 
vedmassen i renafdriften? For 13 år 
siden startede vi et behandlingsfor-
søg i samarbejde med Skov & Land-
skab, som forhåbentlig kan kaste lys 
over problemstillingen.

Konsekvens
Med al respekt for forstinspektø-
rerne Hauch og Jagd (som grund-
lagde Bregentveds egemodel), så er 
det velkendt, at selvom formulerin-
gen af den rette strategi er en præ-

station, så er det en endnu større 
præstation – årti efter årti – konse-
kvent at fastholde og gennemføre 
samme strategi. 

Med 120 år bag os kan vi da også 
konstatere, at der undervejs har 
været lidt slinger i valsen. I de be-
sværlige år efter stormfaldet i 1967 
faldt tilplantningen med eg, ligesom 
tyndingsstyrken blev svagere. I de 
sidste 30 år er vi i praksis kommet 
tilbage på det oprindelige spor. 

Forudsætning for denne konse-
kvens er selvsagt, at strategien har 
været forankret i ønskerne hos de 
skiftende ejergenerationer Moltke, 

og at disse aktivt har valgt at lade 
”eksperimentet” fortsætte. Set fra et 
funktionærsynspunkt er dette no-
get enestående, som er de færreste 
ejendomme forundt. 

Konklusion
Alt i alt må det konstateres, at 
Bregentved fremme ved 120 års mi-
lepælen dels har fulgt nogenlunde 
samme strategi gennem alle årene, 
dels at der ikke er nogen rød lampe 
som blinker. Tværtimod bekræfter 
de første renafdrifter, at strategien 
har været rigtig, men at der er de-
taljer, som skal ”pudses af”.
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Vedskov
Træsalg og Skovservice

www.vedskov.dk

Maskinskovning, rådgivning og køb af nåletræ

Entreprenørarbejde tilbydes:

Planter sælges i alle størrelser og sorter til rdelagtige priser.
Brænde sælges i 3 m stykker eller savet og flækket.

Skovfogedrådgivning tilbydes.
Høje priser gives - Kvalitet i højsædet.

Maskinskovning:

Udkørsel:

Kvas rydning:
Oprilning til plantning:
Rod- og grenknusning el
Knusning af juletræer:
Knusning af rabatter:
Plantning:
Plantehuller:
Sprøjtning:
Flishugger:
Fældebunkelægning:
Reperation af vej:

Køb og salg af nåletræ:
Langtømmer
Korttømmer
Emballagetræ
Kassetræ
Brænde også af løvtræ
Cellolusetræ
Flis

13 stk. Timberjack og Silvatec
i alle størrelser
10 stk. Timberjack og Silvatec
i alle størrelser
Gummiged med kvasgrab
Gummiged med opriller

Ahwi 700 med 365 hk traktor
Kranmonteret 120 cm knuser
Maskinelt eller manuelt
Bor
Tågesprøjtning
Selvkørende
2 stk. Silvatec 886
Gravemaskine

Specialeffekter:
Flagstænger
Pæle og rafter
Lærk og douglas
Troldhede træ
Bygningstømmer til byggeri

PEFC 
godkent

fo

Se vores nye hjemmeside www.vedskov.dk
Skoventreprenør Peter Laursen 8687 5126 / 2323 1098 / 4058 3826

Skovfoged 4084 1764 ● Fax 8687 5170
Vedskovvej 6, 8883 Gjern ● mail: mail@vedskov.dk

Skovgade 20  .  7300 Jelling  .  
20 73 71 73 / 22 25 50 21 / Fax 76 80 14 00

brdr.hojrup@mail.tele.dk  .  www.brdrhojrup.dk

• Køb af træ på roden
• Maskinskovning
• Udkørsel af træ
• Maskinplantning
• Reolpløjning
• Oprilning/grubning
• Rydning af stød og kvas
• Rodfræsning
• Knusning
• Fældebunkelægning
• Flishugning
• Hegnsklipning

* Godkendt til PEFC skove

*



Af skovrider Esben Møller Madsen, 
Skåneskogen AB og  

seniorkonsulent Per Hilbert,  
De Danske Skovdyrkerforeninger

Skovdriften kan opfylde 
flere formål på én gang. Så-
vel hensyn til biodiversitet 
som produktion af energi 
og gavntræ.

Vismændene har foreslået 
at udlægge 10% urørt skov. 
Men vi ved ikke om dette 
middel vil øge naturværdi-
erne. Mange truede arter 
lever også uden for urørte 
skove.

Denne artikel blev bragt i Weekend-
avisen d. 22. februar. Red.

Vismændene barslede for mindre 
end et år siden med en miljøøkono-
misk rapport (omtalt i Skoven 3/12 og 
4/12, red.). Her anbefales det at efter-
lade 10% af de danske skove ’urørt’ 
– dvs. uden skovdrift. Formålet skulle 
være at sikre biodiversiteten. 

I vore øjne er det gårsdagens 
svar på gårsdagens spørgsmål. 
Vismændenes udgangspunkt er for 
snævert og tager ikke hensyn til 
afgørende sider af de Brundtlandske 
bæredygtighedskrav. Det hedder her 
at der skal være harmoni mellem 1/ 
økonomisk udvikling, 2/ social lig-
hed og 3/ naturbeskyttelse, så den 
nutidige behovstilfredsstillelse ikke 
sker på bekostning af de kommende 
generationer. 

Imidlertid har man siden 1992 
generelt prioriteret naturbeskyt-
telsen før de økonomiske og sociale 
aspekter. Vismandsrapporten har 

samme (fejl)prioritering. Det er i den 
forbindelse en ringe trøst, at denne 
tendens er international, som det 
kan læses i en FN-rapport fra 2010.

Klimaforandringen
Ved ensidigt at opprioritere natur-
beskyttelsen på bekostning af bære-
dygtighedens øvrige aspekter, står 
man nemlig tilbage med et politisk 
ubehageligt og uløst problem – kli-
maforandringen – som er en konse-
kvens af, at 90% af vort energifor-
brug kommer fra fossilt brændsel. 

Skal man for alvor tage fat i dette 

problem kræves øget anvendelse af 
bioenergi. Og den skal blandt andet 
komme fra skovene. Efter 200 år 
med rigelig adgang til alle former 
for ressourcer, har knapheden atter 
meldt sin ankomst. I det lys er det 
ikke bæredygtigt at opgive 47.000 
hektar produktiv skov i Danmark.

Situationen kræver med andre 
ord sunde højproduktive skove med 
intakt biodiversitet for at være bæ-
redygtige i fremtiden. Det vil sige at 
man ud over at bevare biodiversitet 
skal øge CO2-bindingen, øge tilgan-
gen på biobrændsel samt møde et 
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Klimaforandring, 
bæredygtighed og urørt skov

I den danske rødliste er angivet at 150 arter kræver urørt skov som levested. 
Men 143 af disse kan overleve i andre naturtyper. De resterende 7 arter er i 
øvrigt fundet i andre naturtyper. (Tegning Charlotte Pardi).



globalt behov for mere gavntræ på 
grund af de stigende befolkninger. 

Hvorfor 10% urørt skov?
På denne baggrund fremstår Vis-
mandsrapportens forslag om at lade 
10% af det produktive skovareal 
ligge urørt ejendommeligt. Så meget 
mere som der ikke redegøres for, 
hvorfor det netop skal være 10%, li-
gesom det ikke specificeres, hvilken 
biodiversitet man ønsker bevaret. 
Det meget komplekse begreb biodi-
versitet er i rapporten reduceret til 
en matematisk regneøvelse. 

Nu støtter vismændene sig givet-
vis på anbefalinger fra biologerne, 
som jo generelt anser, at mere urørt 
skov er den eneste farbare vej til at 
sikre biodiversiteten. 

Problemet er bare, at der ikke 
findes sikker viden som godtgør, at 
urørt skov er den bedste måde at 
opnå dette mål på. Man har deri-
mod adskillige eksempler på øko-
systemer, som, når de ligger urørte 
hen, udvikler sig til noget helt andet 
end dét, man havde tænkt sig at 
bevare. 

Tænk for eksempel på lyng-
hederne, der – urørte – bliver til 
græssletter eller skov. Eller på de 
lysåbne enge, der – urørte – ender 
som pilekrat.

Arter overlevede intensiv drift
Samtidigt har vi historiske beviser 
for, at mange af de arter, som i dag 
anses for truede, har overlevet i 
kombination med en skovdrift, som 
var meget mere intensiv end dagens. 

Ved midten af 1700-tallet var 
det danske skovareal helt nede på 
omkring 2% af landets areal. Og 
der var snarere tale om rester af 
skove som resultat af århundreders 
meget intensive benyttelse med 
husdyrgræsning, træforbrugende 
huskonstruktioner, brændehugst, 
samt anvendelse af grene og kvas til 
hegnsmaterialer, strøelse og foder 
til husdyrene. De lysåbne skovrester 
var et resultat af en intensiv, ikke-
bæredygtig udvikling.

Med udgangspunkt i disse skov-
rester har skovarealet ved aktiv 
forvaltning siden vokset til dagens 
14% (hvoraf halvdelen er løvskov) 
og dermed sikret livsbetingelserne 
for de truede arter. 

Samtidig har det større skovareal 
med en udstrakt anvendelse af nåle-
træ (hovedsagelig anvendt som 
pionergenerationer på marginale 
jorder i især Jylland) givet rum for 
helt nye arter. Set i et 200-årigt 

perspektiv er biodiversiteten såle-
des øget i de danske skove. 

Man kan derfor ikke beskrive den 
historiske udvikling som en suc-
cessiv reduktion af skovarealet og 
biodiversiteten frem til vore dage. 
Vismandsrapporten er med sit for-
tegnede billede af den historiske 
udvikling et uegnet grundlag at 
træffe beslutninger om en dansk 
skovpolitik ud fra. Rapporten er på 
dette område for overfladisk.

Ingen debat om rødlister
I rapporten anvendes de såkaldte 
rødlister til beskrivelse af biodiver-
siteten. Disse lister angiver de arter, 
som biologerne anser for at være 
truet. Der har imidlerid ikke været 
megen debat om de danske rødlister. 

Det står i modsætning til den 
debat, man har haft f.eks. i Sverige 
hvor kritikere har anklaget rødli-
sterne for at være oppustede. De 
har eksempelvis indeholdt arter, 
som er uddøde eller arter, som 
befinder sig i udkanten af deres na-
turlige udbredelsesområde og som 
– i et større geografisk perspektiv – 
derfor ikke er truede. 

Vi efterlyser en tilsvarende debat 
om de danske rødlister. Vi hilser i 
den forbindelse et kritisk indlæg fra 
tidligere vicedirektør i Skov- og Na-
turstyrelsen, Anders E. Billeschou, i 
skovbrugets fagtidsskrift Skoven vel-
kommen (se Skoven 10/12, red.). 

Truede arter lever flere steder
Det fremgår heraf, at ud af de 150 
arter, som er anført i den danske 
rødliste med angivelse af, at de bl.a. 
kræver urørt skov som levested, kan 
de 143 arter overleve i andre natur-
typer! Og for de resterende 7 arter, 
så er disse - trods angivelse af, at 
de har urørt skov som deres eneste 
levested - desuden blevet fundet i 
andre naturtyper end skov! 

Derfor vil vi med ham vove den 
påstand, at ikke én eneste af rød-
listernes arter er afhængig af urørt 
skov! De kan som hidtil – dvs. ved 
aktiv forvaltning – både leve i dagens 
skov og øge deres antal; sidstnævnte 
kan desuden ske hurtigere end ved 
at overlade naturen til sig selv. 

Det sætter måske sagen lidt i per-
spektiv, at vi i den danske natur i 
alt har omkring 30.000 arter. 

Når Vismandsrapporten derfor – 
for at sikre biodiversiteten – foreslår 
10% af det produktive skovareal 
udlagt som urørt skov, så er det 
et unødvendigt, meget drastisk og 
meget dyrt skridt. Og forslaget er, 

jævnfør indledningen, i konflikt med 
den fremtidige naturressourcepolitik, 
som er nødvendig, hvis klima- 
problemet skal løses.

Derfor er Vismændenes forslag 
ikke et frugtbart grundlag at basere 
en langsigtet skovpolitik på. I stedet 
bør man anvende det solide funda-
ment, som dagens erfaringsbase-
rede skovbrug bygger på.

Både produktion og  
biodiversitet
I takt med at erfaringerne opbygges 
og skovdriftens metoder og praksis 
forbedres, kan vi både øge den 
biologiske produktion og øge bio-
diversiteten. Og kommende genera-
tioner vil trygt kunne bygge videre 
på successivt opbyggede kund-
skaber baseret på empiri. 

I de sidste årtier har der i nogle 
kredse langsomt indsneget sig den 
”politisk korrekte” opfattelse, at da-
gens skovbrug er naturfjendsk og en 
trussel mod biodiversiteten. Men bag 
denne opfattelse er det meget svært 
at finde en egentlig dokumentation. 

Desværre tror vi at Vismændene 
i højere grad har ladet sig vej(vild)
lede af tidsånden end af kritisk 
analyse. De er tydeligvis ikke på 
hjemmebane, når de skriver om 
skovbrug.

Vi er derfor yderst skeptiske over 
for Vismændenes ganske ”revolutio-
nære” forslag, som uden et egentlig 
kundskabsgrundlag radikalt vil 
ændre politikken for vore skove og i 
stedet basere denne på formodninger 
og uprøvede ideer. 

Dagens metoder kan givet-
vis forbedres. Vi skal efterlade 
flere træruiner/ gamle træer og 
højstubbe. Overhovedet kan der 
efterlades mere dødt ved, som kan 
forbedre mulighederne for de arter, 
der anses for truede. 

Men der er intet i situationen, 
som tilsiger, at man ”vupti” skal 
kaste vrag på 200 års møjsommeligt 
opbyggede erfaringskundskaber og 
i stedet at kaste sig i armene på 
uprøvede teorier.

Derfor er der sund fornuft i at 
afvise Vismandsrapportens forslag 
om at lade 10% af skovarealet ligge 
urørt. Det er unødvendigt, det er 
dyrt og det er kontraproduktivt. 

Der findes bedre – og mere vise 
– måder at både sikre og øge bio-
diversiteten på. Vi håber, at man 
vil skrive sig dette bag øret både i 
Natur- og Landbrugskommissionen 
og hos de, der efterfølgende skal ud-
arbejde en Naturplan Danmark.
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Af skovrider dr. agro.  
Niels Heding og professor  

dr. scient. Ole Farver

Der udsendes partikler fra 
brændefyring, men partikler 
fra andre kilder er langt 
farligere.

Brændefyring er CO2-
neutral fordi skovene binder 
CO2 fra atmosfæren.

Nu er fyringssæsonen begyndt, og 
hermed blusser debatten om bræn-
deovnene op igen. 

Der hersker nogen usikkerhed 
omkring brænderøg. Er den farlig? 
Nogen hævder det, men deres ar-
gumenter er forkerte, når det drejer 
sig om fyring med rent træ på den 
rigtige måde. 

I det hele taget er diskussionen i 
høj grad præget af følelser og ideo-
logiske overvejelser. Der er grund til 
at gøre opmærksom på, at nye dan-
ske og tyske undersøgelser viser, at 
fyring med træ er betydeligt renere 
end afbrænding af andre produkter. 
Som bekendt anvendes trærøg til 
rygning af kød og fisk, som på den 
måde konserveres og smager bedre. 

På det punkt viser kampagnen 
mod brænderøg sin svaghed, fordi 
man sammenligner røgens partikler 

med de partikler, som trafikken ud-
leder; som fx dieselrøg og afslidte 
småpartikler fra bildæk. Men det er 
usammenlignelige størrelser. 

Hvem ville i øvrigt finde på at ud-
styre et røgeri med en dieselmotor 
og så anvende udstødningsgassen til 
at ryge kød og fisk med?

Partikler fra flere kilder
Vort eget Nationale Center for Miljø 
og Energi har udført flere under-
søgelser af luftforureningen, blandt 
andet i Jyllinge ved Roskilde Fjord. 
Disse viste en koncentration meget 
små partikler (mindre end 10 μm; 
0,01 mm) på samme niveau som på 
nogle af de stærkest trafikerede veje 
i København. 
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Brændefyring

Fornuftig brændefyring består bl.a. i at bruge så tørt brænde som muligt og opvarme ovnen hurtigst muligt. Man skal klat-
fyre – læg små mængder brænde ind ad gangen. Papir kan bruges til optænding hvis det sker på den rette måde. Og så 
skal luftspjæld og rosetter lukkes når ovnen ikke er i brug. (Foto: RAIS A/S).



Det er i overvejende grad lang-
transport af partikler, som bestem-
mer niveauet i en by som Jyllinge 
med et stort antal brændeovne, og 
niveauet påvirkes ikke markant af 
bidrag fra disse. Det nytter altså 
ikke synderligt at begrænse brug af 
brændeovne lokalt.

Det skal tilføjes, at koncentrationen 
af de såkaldte poly-aromatiske kul-
brinter (PAH) i luften er tre gange 
større i Jyllinge end i det indre 
København. 

Brændefyring er den domine-
rende kilde til poly-aromatiske kul-
brinter, idet de blandt andet dannes 
ved ufuldstændig forbrænding af 
biomasse. Poly-aromatiske kulbrin-
ter dannes imidlertid også i trafik-
ken, og årsmiddelkoncentrationen 
af PAH i Jyllinge ligger stadig 40 % 
under grænseværdien. 

Samtidig er det vigtig at gøre 
sig klart, at partikelstørrelsen har 
afgørende betydning for, om partik-
lerne optages i lungerne. Ifølge en 
svensk doktorafhandling fra 2009 
sætter de mikropartikler, som netop 
forekommer i udstødningsgas, sig 
fem gange hyppigere fast i luftvejene 
end 50 gange større partikler. Og 
brænderøgens partikler er typisk 

1.000 gange større. Dette er be-
kræftet i et meget stort antal inter-
nationale undersøgelser.

Antallet af partikler og overflade-
areal af to typer luftforureninger 
med samme vægt vil derfor være 
helt forskellige afhængig af partik-
lerne størrelse. Det betyder, at opta-
gelsen i luftvejene af mikropartikler, 
typisk fra bilers udstødning, er langt 
større end samme vægtmængde af 
partikler fra en brændeovn. 

Dette burde ikke overraske, men 
bliver ikke desto mindre ofte over-
set eller glemt i rapporter om luft-
forurening. Det viser, hvor forsigtig 
man skal være med at bedømme 
sundhedsfaren ved partikelforurening 
i epidemiologiske og toksikologiske 
studier. 

Mennesket reagerer helt forskel-
ligt på indånding af brænderøg og 
indånding af dieselrøg. Trærøgens 
partikler udskilles stort set, inden 
de når ned i lungerne, mens partik-
lerne fra trafikken sætter sig fast. 

Interessen for PAH har hidtil foku-
seret på luftforurening. Det skønnes 
imidlertid, at indtagelse af PAH fra 
fødevarer kan være mere end 10 
gange så stor som indtagelsen fra 
luften.

Drivhuseffekten/ 
beskæftigelse
Yderligere bør det nævnes, at 
brændeovnene ifølge Energistyrel-
sens Energistatistik 2010 producerer 
stort set lige så meget energi som 
vindmøllerne og derfor spiller en 
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Fornuftig brændefyring
Med viden om brændets forgasning og loven om ”varm forbrænding” 
udstikkes følgende regler for fornuftig brændefyring:

1.  Brændet skal være så tørt som overhovedet muligt. Det gavner meget, 
hvis man har mulighed for at opbevare det inden døre ved stuetem-
peratur nogle dage inden brug. Det tørrer en del mere og forvarmes, 
hvad der er af betydning for god forbrænding af de gasser der udvikles 
fra brændet.

2.  Ved optænding er det vigtigt at få varmet ovnen op så hurtigt som 
muligt. Optænding oven på de første brændestykker i stedet for under 
dem fremmer forbrændingen af gassen.  
Eksperimentér lidt med det. Læg to brændestykker ved siden af hin-
anden, anbring en optændingsblok eller et par stykker køkkenruller 
vædet med billig rapsolie ovenpå, og tænd ild. Læg derpå lidt pinde-
brænde på tværs, og man får et bål, som brænder nedad og derfor 
tænder den udstrømmende gas.

3.  Papir tilføres os alle dagligt i store mængder. Rigtigt anvendt kan man 
bruge en del i ovnene, men det giver meget aske.  
Man skal lægge de aviser (ikke glittet papir), som man ønsker at 
brænde i bunden af ovnen. Og så tænder man op oven på papirlaget. 
Herved opnår man, at papirasken ikke dæmper bålet, og at bålet fra første 
færd hviler på en isoleret bund (højere forbrændingstemperatur).  
Desuden vil den udviklede tørre og energirige papirgas strømme op 
igennem bålets flammer eller glødende trækul. På den måde fremmes 
gassernes afbrænding. Kom aldrig papir ovenpå et bål – asken dæmper 
eller kvæler ilden. 

4.  Klatfyring er bedst. Lægges for mange brændestykker ind i en gloende 
ovn, risikerer man at den tilførte luft ikke forslår til afbrænding af gassen. 
Brændet omdannes imidlertid til gasser, uanset om gassen brænder 
eller ej, så spildet er betydeligt.

5.  Luftrosetterne bør være lukkede, når ovnen ikke er i brug. Ellers ventile-
rer skorstenstræk ket stuerne på en effektiv, men ikke altid ønsket måde.  
Ved sengetid bør man ligeledes lukke for luftspjældene, men først når al 
brændet er omdannet til gas. Det vil sige, når de gule flammer er døet hen 
og der kun er trækul tilbage. Så holder ovnen sig lun natten igennem.

Debat om  
brændefyring
I de sidste par år har der været 
en del offentlig debat om brænde-
fyring og dens påvirkning af mil-
jøet i nærheden af det hus hvor 
brændeovnen står.

Niels Heding og Ole Farver 
skrev derfor et debatindlæg i Po-
litiken d. 8. december med deres 
syn på debatten. Dette indlæg 
gengives her.

Kåre Press-Kristensen skrev en 
replik som blev optaget i Politiken 
d. 23. december og gengives på 
side 130.

Dette førte til et gensvar fra 
Niels Heding og Ole Farver som 
dog ikke blev optaget i Politiken, 
men som er gengivet side 131 .

De tre nævnte debatindlæg er 
aftrykt her i Skoven efter aftale 
med forfatterne. I den forbindelse 
fik Kåre Press-Kristensen mulig-
hed for at svare Niels Hedings 
og Ole Farvers andet indlæg, og 
dette svar er gengivet side 132 .

Red.

Fortsættes næste side
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Af Kåre Press-Kristensen,  
seniorrådgiver, Det Økologiske Råd

Brændefyring afgiver en be-
tydelig mængde partikler.

Mængden af partikler fra 
dieselmotorer falder efter-
hånden som der monteres 
filtre.

Niels Heding og Ole Farver skriver i 
deres debatindlæg (forrige artikel), 
at partikler fra brændefyring ikke ska-
der lige så meget som dieselpartikler 
og derfor ikke er et miljøproblem.

Det er korrekt, at en række studier 
viser, at partikler fra brændefyring 
skader mindre end dieselpartikler. 
Der er dog også undersøgelser, der 
viser det modsatte. 

Men selv hvis partikler fra bræn-
defyring skader mindre end diesel-
partikler, så betyder det jo ikke, at 
partikler fra brændefyring ikke er et 
miljøproblem.

For det første, fordi der udledes 
7 gange flere partikler fra brænde-
fyring end fra trafik. For det andet, 
fordi brændefyring kan give en 
markant forurening af indeklimaet 
i huse, hvor vi opholder os meget 
længere tid end i trafikken. 

Brændefyring giver dødsfald
Nyere undersøgelser fra det store 
danske tværfaglige forskningscenter 

CEEH viser, at 200-250 for tidlige 
dødsfald i Danmark og 650-750 for 
tidlige dødsfald i Europa skyldes 
forurening fra dansk brændefyring. 
Heri er ikke medregnet forurening 
med gasser eller indeklimaforure-
ning fra brændefyring.

Samtidig overses, at alle nye 
lette dieselkøretøjer har fabriks-
monterede partikelfiltre, mens nye 
lastbiler og busser får det om få år. 
Det betyder, at dieselpartiklerne re-
duceres markant i løbet af 10-15 år i 
takt med at de gamle biler udskiftes, 
mens forureningen fra brændefyring 
forsat vil være et dominerende 
miljøproblem til den tid.

Endelig overses, at en diesel-
motor jo ikke er alternativet til 
en brændeovn. Alternativet til en 
brændeovn er fjernvarme, gas, varme-
pumper, isolering m.v. 

Selv de bedste svanemærkede 
brændeovne forurener under opti-
mal fyring med rent tørt træ over 
100 gange mere end de alternative 
varmekilder (medregnet forurening 
fra kraftværker). Brændefyring er 
derfor bestemt ikke en miljørigtig 
varmekilde. 

Landets brændeovne står for ca. 
70 % af landets partikeludledning. 
Kraftværkerne tilsammen udleder 
ca. 2 %, selv om de producerer langt 
størstedelen af energien. Forureningen 
fra brændefyring foregår endda i lav 
højde i vores villaområder.

Forfatterne skriver, at brænde-
fyring ikke bidrager til den lokale 

forurening med partikler. Men 
netop DMUs undersøgelser fra et 
villakvarter i Gundsømagle viser jo, 
at forureningen med fine partikler 
(PM2,5) stiger over 50 %, når der 
fyres og derved når samme niveauer 
som på H.C. Andersens Boulevard i 
myldretiden.

Forfatterne fremhæver, at brænde-
fyring er vigtig i bestræbelserne for 
at undgå den globale opvarmning, 
fordi brændefyring er CO2 neutral. 

Men her overses, at brændefyring 
står for 60 % af det danske udslip af 
sodpartikler (black carbon), der bi-
drager til global opvarmning. Sam-
tidig transporteres sodpartiklerne til 
Arktis, hvor de farver isen mørkere 
og dermed bidrager markant til den 
rekordstore isafsmeltning.
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Brændefyring er et
miljøproblem

Landets brændeovne står for ca. 70 % 
af landets partikeludledning.

stor rolle for vores meget nødvendige 
bestræbelser på at bekæmpe driv-
huseffekten. Dette mål er opnået 
uden statsstøtte. 

Tværtimod foreslås nu at lægge 
en stor statsafgift på brænde, som 
er svær at administrere og rammer 
socialt skævt. 

Det hævdes undertiden, at det 
ikke hjælper på drivhuseffekten at 
fyre med brænde, fordi der udledes 

kuldioxid. Man overser her, at de 
danske skove løbende binder den 
udledte kuldioxid. Hvert år fældes 
mellem to og tre millioner tons træ 
i skovene, men tilvæksten – lig med 
kulstofbindingen – er endnu større. 

Fyring med brænde bliver hermed 
CO2 neutral. Det er hverken tilfældet 
ved fyring med olie eller naturgas. 
Endvidere hævder nogle, at træet 
anvendes bedre i varmeværkerne. 

Men det træ, som brændeovnsbru-
gerne anvender, er som regel træ, 
det er for besværligt og for dyrt at 
bruge i fjernvarmeværkerne. 

Til sidst er der grund til at 
nævne, at Danmark producerer og 
eksporterer mange gode brænde-
ovne og brændefyr. Dermed bidrager 
brændefyringen til det begreb, som 
vore politikere ynder at anvende: 
”Grøn beskæftigelse”.

Fortsat fra forrige side
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Af Niels Heding og Ole Farver

Partikler fra brændefyring 
er langt større end partikler 
fra trafikken. Og det er de 
små partikler der er farlige.

I artiklen om brændefyring (side 
128) påviste vi, at man i en række 
undersøgelser af brænderøgens 
mulige skadevirkninger overser den 
afgørende betydning, som størrel-
sen af røgens partikler har for deres 
farlighed for os mennesker. 

Partikelstørrelse
Kåre Press Kristensen fra Det øko-
logiske Råd svarer i artiklen side 
130 hvor han – igen – ikke tager 
hensyn til røgens partikelstørrelse. 
At partikler fra brændefyring typisk 
er tusind gange større end udledte 
partikler fra trafikken overses. 

Derfor går det galt når man, som 
Kåre Press Kristensen, sammenligner 
trærøgens partikler med de mikro-
partikler, som trafikken udleder, uden 
at tage hensyn til røgens forskellige 
sammensætning. Igen må H. C. Ander-
sens Boulevard lægge ryg til en påvis-
ning af brændefyringens farlighed.

Kåre Press Kristensen skriver, at 
danske brændeovne er skyld i 200 – 
250 for tidlige dødsfald i Danmark 
og 650 – 750 for tidlige dødsfald i 
Europa. Her henviser han til nyere 
undersøgelser fra det store danske 
tværvidenskabelige forskningscenter 
CEEH (Centre for Energy, Environ-
ment and Health). 

Dette center har til dato udgivet 
ti videnskabelige rapporter. Det er 
ikke lykkedes os at finde de nævnte 
tal for for tidlige dødsfald i nogen 
af disse rapporter. De står for hans 
egen regning.

Isen smelter 
Endvidere fremgår det af Kåre Press 
Kristensens artikel, at de arktiske 
egne dækkes af et sort sodlag ud-

sendt af danske brændeovne, som på 
den måde er skyld i, at isen smelter 
på Grønland, og at sodpartikler fra 
danske brændeovne medvirker til 
drivhuseffekten – på trods af den 
velkendte kendsgerning, at aske fra 
vulkanudbrud virker afkølende og 
ikke det modsatte. 

For nylig fremgik det af Politiken, 
at 25 % af skolebørnene i Qatar lider 
af astma på grund af luftforurening. 
Da der næppe findes mange brænde-
ovne i ørkenriget, så må det vel 
også skyldes danske brændeovne?

Under vores læsning af de ti rap-
porter fra CEEH fremgik det, at hel-
bredsomkostningerne i Danmark på 
grund af luftforurening fra vej- og 
skibstrafik (udgør hhv. 26 og 18%) 
er langt større end helbredsomkost-
ningerne fra boligopvarmning (16%); 
og de sidste omfatter vel at mærke 
ikke kun brændeovne, men alle 
varmekilder.

Dieselmotorer og penge
Til sidst kan man ikke undgå at be-
mærke, at Kåre Press Kristensen er 

skånsom i sin omtale af biler med 
dieselmotorer. 

Kan det hænge sammen med, at 
en tredjedel af Det økologiske Råds 
budget dækkes af Energisparefonden, 
som udelukkende er betalt af olie- 
og benzinselskaberne? Selskaber 
som selvfølgelig heller ikke er inte-
resseret i brændefyring.
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Brændeovne 
– myter og misforståelser

Helbredsomkostningerne i Danmark 
på grund af luftforurening fra vej- og 
skibstrafik er langt større end hel-
bredsomkostningerne fra boligop-
varmning. (Foto: RAIS A/S).

Svend Petersen

Møllevej 88, Hyllede - 4883 Rønnede

Telefon 5672 5077 - Fax 5672 5671
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Af Kåre Press-Kristensen, senior-
konsulent, Det Økologiske Råd

Partikelstørrelsen er med-
taget i beregninger fra Det 
Økologiske Råd.

Niels Heding og Ole Farver besvarer 
på side 131 min replik til deres ind-
læg i Politiken.

Niels og Ole mener ikke, jeg tager 
hensyn til partikelstørrelsen, når 
jeg sammenligner forurening fra 
brændefyring i villakvarterer med 
forureningen på H.C. Andersens 
Boulevard, fordi de fleste partikler 
fra dieselos er mikropartikler. Men 
her tager de fejl. 

Jeg sammenligner partikelvægten 
af netop større partikler (PM2,5) 
på H.C. Andersens Boulevard med 

præcis samme partikelfraktion i 
Gundsømagle. I denne partikel-
fraktion indgår ikke mikropartikler 
(ultrafine partikler: PM0,1), der har 
så lille masse, at de ikke bidrager til 
partikelmassen, men tælles i antal. 

I øvrigt er der ultrafine partikler 
både i dieselos og brænderøg – og 
ikke en faktor 1.000 til forskel i par-
tikeldiameteren, som er afgørende 
for, hvor dybt partiklerne afsættes i 
lungerne. 

Og indeklimamålinger fra Allerød 
kommune viser, at indeklimaet også 
kan forurenes med ultrafine partik-
ler til samme niveau som på H.C. 
Andersens Boulevard, hvis ikke ovn-
brugeren er meget påpasselig.

Dødsfald fra brændefyring
Det er ikke lykkedes Niels og Ole at 
finde frem til de estimerede døds-
fald for brændefyring hos CEEH. 

Men tallene kan udledes direkte 

af den rapport, som de har fundet 
ved at gange antallet af for tidlige 
dødsfald knyttet til danske forure-
ningskilder, med den relative andel 
husholdningerne bidrager med, hvor 
brændefyring er klar den domine-
rende kilde. Alternativt kan I læse 
en rapport fra Århus Universitet 
(www.au.dk > Om AU > Institutter > 
Miljøvidenskab > Nyheder 30.5.12)

Sodpartikler og sulfatpartikler
Niels og Ole sammenblander black 
carbon (sodpartikler) og sulfatpar-
tikler. Sodpartikler virker opvar-
mende, fordi de farver isen i Arktis 
mørkere og dermed mindsker tilbage-
stråling af sollys, mens svovlpartik-
ler reflekterer solindfald i atmosfæren 
og dermed virker kølende. 

Brændeovne er i Danmark den 
største kilde til sodpartikler, mens 
skibene – og vulkanudbrud – er 
store kilder til sulfatpartikler. Den 
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Brændefyring – fakta

Det Økologiske Råd har ikke noget 
imod dansk træ som biomasse i 
energisektoren. Vi mener blot træet 
skal udnyttes centralt på værker med 
effektiv røggasrensning. (Foto af Lem-
vig Varmeværk).

Afgiftsforslag fra Det Økologiske Råd
Afgiften skal lægges på selve brændeinstallationen. Afgiften vil give:
- En mere fair afgiftsbelastning af varmekilder (forureneren betaler).
- Mere end en halvering af forureningen via udskiftning af fyringsenheder.
- Et miljørigtigt afgiftsprovenu på 1-2 mia. kr årligt til en skattereform.
-  En sundhedsgevinst på 1-2 mia. kr årligt i Danmark og 3-6 mia. kr i Europa.
-  Et meget større incitament til efterisolering, da varme ikke længere er gratis.
- I praksis fjernes salg og import af ineffektive ovne (> 4 g/kg = 250 g/GJ).
- Fremme renere brændefyring, så forureningen bliver under 50 g/GJ.
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seneste internationale forsknings-
rapport på området vurderer, at 
sodpartikler har langt større betyd-
ning for opvarmningen end hidtil 
antaget, og at det er den næststørste 
årsag til den rekordstore isafsmelt-
ning i Arktis og derved global op-
varmning. 

Der er klart brug for mere forsk-
ning på området, men der er ingen 
tvivl om, at det er en væsentlig 
faktor. Da brændefyring i Danmark 
bidrager med 60 % af emissionen af 
sodpartikler kan man næppe sige at 
brændefyring er neutralt i forhold 
til klimaforandringer.

Det er korrekt, at vej- og skibstrafik 
bidrager med flere sundhedseffekter 
end brændefyring. Netop derfor 
bruger Det Økologiske Råd mange 
flere ressourcer på disse forurenings-
kilder. Men det er ikke et argument 
for at ignorere brændefyring.

Det er korrekt, at Det økologi-
ske Råd modtager projektstøtte fra 
Energifonden, men kun til vores 
store arbejde med energibesparelser, 
ikke til arbejdet med brændefyring. 

Niels og Ole tror, at Energifonden 
er betalt af olie- og benzinselska-
berne. Det er forkert. Den er finan-
sieret af forbrugerne (via elreg-
ningen). Energifondens midler kan 
søges af alle. 

Endelig skal fremhæves, at Det 
Økologiske Råd ikke har noget imod 
dansk træ som biomasse i energi-
sektoren. Vi mener blot træet skal 
udnyttes centralt på værker med ef-
fektiv røggasrensning.
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 Vi garanterer god plantekvalitet med fuld kontrol fra egen 

planteskole, så din produktion kommer sikkert i gang. 

 Vi har planten der passer til netop din lokalitet, fx: 

Ambrolauri Tlugi, Borshomi, Nybro, Savsat - Yayla.

 Kvalifi ceret rådgivning på fagligt højt niveau om plantevalg 

og kulturstart. Det betyder bedre vækst og mindre spild.

 Vi har stor erfaring og stort udbud – vi omsætter ca. 2 mio. 

NGR planter hvert år, så vi ved hvad vi taler om.

 Du får en skræddersyet løsning 

– fra tilplantning til afsætning af juletræerne.

Dine kommende juletræer 
skal være fra Silvamax

Kontakt os i dag på tlf. 6421 2290 for et 
uforpligtende besøg og gratis planteprøve 

Teglgårdsparken 106 · 5500 Middelfart · Tlf. 6421 2290 · www.silvamax.dk

mer Stramme emissionsnorm
og høje miljøafgifter 

Lastbil: 5,5 g/GJ

( d fil !)d



Af Pauline Skorski, studerende på 
Forest and Nature Management

Polen rummer mange slags 
skovbrug – fra intensiv ved-
produktion til værnskov og 
nationalparker.

Statsskovene er den stør-
ste aktør og dominerende 
inden for det vedproduce-
rende skovbrug. Der er ikke 
stemning for privatisering.

Jeg forventede, at et halvt års studie-
ophold i udlandet ville give mig 
nogle andre perspektiver på de ting 
vi gør derhjemme – og det gjorde 
det også. Motivationen for netop at 
tage til Polen var, at jeg gerne ville 
lære at tale flydende polsk, da jeg 
har familie dernede. 

Efter gentagne besøg vidste jeg, 
at de havde meget store skove og 
tænkte derfor, at de så må kunne 
noget med skovbrug. Derfor valgte 
jeg at bytte et halvt år af forstkan-
didaten herhjemme ud med et halvt 
år på forstkandidaten på Poznan 
Universitet.

Skovfyr og atter skovfyr
Den første uge blev brugt på en 
forskningscamp i den nordvestlige 
del af Polen. På den uge lærte jeg 
hvad der er værd at vide om polsk 
træproduktion. 

Skovfyr i 90-årig omdrift med 
højt plantetal, tyndinger, opstam-
ninger og afsluttet med renafdrift på 
tusinder og atter tusinder af hektar 
– helt traditionelt og ikke mange 
ben i det. 

Faktisk lidt kedeligt – indtil man 
begynder at se det store perspektiv. 

Lasy Panstwowe 
Polen har 29% skov, hvilket svarer 
til ca. 9,1 mio. ha. Heraf er 78% 

statsskov. Det gør Lasy Panstwowe 
(statsskoven) til den største skov-
organisation i EU med mere end 
24.000 ansatte fordelt på 430 skovdi-
strikter. De resterende private skove 
er små og oftest i forbindelse med 
landbrug. 

Lasy Panstwowe er derfor abso-
lut hovedaktøren i polsk skovbrug. 
For få år siden var der forslag om, 
at staten skulle sælge dele af sko-
ven. Det førte til massive demon-
strationer både blandt ansatte i 
statsskovene og i den almindelige 
befolkning. 

Den sociale rolle som statsskoven 
spiller i landdistrikterne, som ofte 
eneste arbejdsgiver, er enorm. 
På mange skovdistrikter har man 
endnu ikke set en skovningsmaskine 
– alt arbejde foregår manuelt. 

Derudover er statsskovene for 
store dele af den polske befolkning 
omtrent lige så hellige som paven 
og kirken. De bliver brugt til gåture 
og allervigtigst: svampeplukning. 

Ved salg af skov til private er 

polakkerne bange for at miste disse 
rettigheder. Ikke mindst frygter man 
at private vil fælde skoven og bygge 
paintballbaner / dyreparker etc. 

Det var også lige præcis, hvad 
mine polske studiekammerater ville 
gøre, da vi i en opgave fik forvalt-
ningsfrihed over 2 ha skoveng. 
Det er vist nok hvad 35 års kommu-
nisme gør ved én.

Inspirerende  
undervisningsmaterialer
At statsskoven er en kæmpe orga-
nisation med indtægter på omkring 
1 mia. Kr. om året, alene fra træpro-
duktion, afspejles i de investeringer 
der gøres. 

Driftsbygninger og de ansattes bo-
liger er flotte og velholdte. I mange 
naturparker, reservater og bynære 
skove er faciliteterne topmoderne og 
med masser af informationstavler, 
udkigstårne, boardwalks osv. 

Statsskovens udgivelser af in-
formationsfoldere og ikke mindst 
undervisningsmaterialer til børn og 

UDLAND
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Skovbrug på polsk

Indsamling af svampe er en nationalsport i Polen. Her har min 9-årige polske 
kusine fundet en Karl Johan.



skoleklasser strækker sig fra tegne-
film, over brætspil til aktivitetshæfter. 
Alle udgivelser er dybt inspirerende. 

Skovdistrikterne tilbyder under-
visningsforløb til skoleklasser om 
alt fra traditionel skovdyrkning over 
arter, jagt og natur til økosystemer. 
Det hjælper yderligere til at for-
ankre befolkningens tilhørsforhold 
til skoven. 

Skovbrugsstudiet
Man kan læse til skovingeniør og 
forstkandidat tre steder i Polen: 
Warszawa, Krakow og Poznan. 

At langt de fleste, der læser skov-
brug i Polen, bliver ansat i stats- 
skoven ses tydeligt i udbuddet af 
fag. Udover de traditionelle grund-
fag, som vi også har herhjemme, 
bliver de undervist i statsskovens 
driftscomputersystem, i hvordan man 
underviser menigmand i skovbrug osv. 

Generelt er undervisningen mere 
praktisk tilrettelagt end i Danmark. 
F.eks. har jeg helt konkret lært, 
hvordan man laver en informations-
folder. I mange fag er der intet pen-
sum, til gengæld er der mødepligt 
til undervisningen, og man laver 
mange opgaver og præsentationer. 

Opdelte skove
Man mærker tydeligt i den overord-
nede forvaltning af statsskoven i 
Polen, at de har mere plads at boltre 
sig på. 

Hvor statsskoven i Danmark i høj 
grad er nødt til at lave integreret 

skovforvaltning, der opfylder både 
ønsker om produktion, rekreation 
og biodiversitet, er disse funktioner 
i Polen meget mere opdelte. 

Man har mange nationalparker og 
reservater, f.eks. den kendte urskov 
Białowieza i Østpolen. I det sydlige 
Polen findes bjergområder, som er 
yndede udflugtsmål for både polak-
ker og turister, med meget streng 
beskyttelse af både skov og arter. 

Derudover er der værnskove, 
som har til formål at beskytte f.eks. 
grundvand og jord. Her er andelen 
af løvtræer højere, omdriftsalderen 
længere og renafdrifter begrænses. 

Og så har man det meget inten-

sive skovbrug med især skovfyr på 
ca. 52% af skovarealet.

Udfordringer i skovbruget
De store flader med monokultur gør 
selvfølgelig, at der er mange udfor-
dringer med insekter som møl og 
barkbiller, og diverse svampearter. 
Derfor undervises der grundigt i at 
artsbestemmelse af insekter og be-
skyttelse af skoven.

En forholdsvis høj udledning af 
luftforurenende stoffer gør træerne 
ekstra sårbare. Derudover påvirker 
skovbrande, snefald, stormfald 
og udsving i vandstand årligt ca. 
150.000 ha. 
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Opmåling af biomasse og registrering af enkelttræer til brug for udviklingen af 
beslutningsmodeller. 

Jagt på vildsvin.

Nyopført informationstavle, solceller 
og pavillion ved indgangen til Wiel-
kopolskie Nationalpark
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Man laver tiltag såsom plantning 
af underskov for at gøre bevoksnin-
gerne mere stabile, men de besvær-
liggøres af ringe jordbundsforhold 
og et højt græsningstryk. 

For at kunne registrere udbrud af 
sygdomme og særligt sårbare områ-
der, samt skønne biomasse i skovene, 
forskes der meget i udvikling af 
modeller og informationssystemer 
der kan sammenholde data fra re-
mote sensing (fx data indsamlet 
fra fly) med opmålinger fra jorden. 
Poznan Universitet ejer et større 
skovkompleks, hvor meget af denne 
undervisning og forskning foregår.

Afslutning
Alt dette gør, at jeg synes at jeg 
har fået et godt indblik i hvordan 
skovene drives i et land, der har et 
betydeligt større skovområde at for-
valte, og dermed andre muligheder 
end vi har i Danmark. 

Så tak til Erasmus-programmet 
samt Forstkandidatforeningens rejse-
fond og Skovrider Mogens Andersen 
og Hustru Michaela Andersens 
Fond, for at give mig muligheden for 
at tage afsted.
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Biller på den store  
informationstavle
Redaktionen spurgte Hans Peter 
Ravn, Skov & Landskab, om han 
kunne bestemme de biller der er 
vist på tavlen. Han oplyser at for-
målet med tavlen sandsynligvis 
er at vise sjældne og interessante 
billearter, der kan findes i den 
pågældende skov. Han beskriver 
arterne således:

Ctenopius flavus – en blødvinge-art 
der kaldes svovlbille på tysk. De 
voksne lever af pollen, larverne 
lever i jorden af planterødder.

Phytoecia pustulata – træbuk-art 
– på tysk: Schafgarben-Böckchen.

Hololepta plana – en stumpbille-art.

Otiorhynchus rugosostriatus – en 
snudebilleart, relativt sjælden i 
Danmark.

Trichius zonatus – lille humlebille, 
relativt sjælden i Danmark.

Agathidium nigripenne – fore-
komst i Danmark ukendt. Tilhører 
familien Leiodidae – kunne kaldes 
”runde svampebiller”.

På Elmia Wood samles skovfolk fra hele verden for 
at se de sidste nyheder. Leverandører, entreprenører, 
skovejere, råtræopkøbere, vognmænd, forskere og 
studenter knytter kontakter og indgår samarbejde. 
Elmia Wood har siden starten i 1975 været et unikt 
mødested for folk fra skovbrancher verden over. Hvert 
fjerde år samles 500 udstillere og 50.000 besøgende 
fra 50 forskellige lande i skovene syd for Jönköping.

www.elmiawood.com

    facebook.com/elmiawood@elmiawood

HELE VERDENS SKOVMESSE
Tilmeld dig vores nyhedsbrev

Informationstavle om udvalgte biller. Se nærmere forklaring i boksen.



Er påfuglen en dansk 
fugl?
100 fugle på Sejerø
Mere eller mindre bevidst bliver der 
jævnligt introduceret nye planter 
og dyr i den danske natur. I enkelte 
tilfælde optræder arterne invasivt 
og kan fortrænge det oprindelige 
plante- eller dyreliv. 

Langt de fleste indførte arter tri-
ves dog ikke i de nye økosystemer 
og forsvinder efter en kort årrække. 
Hvor nye arter har haft succes, går 
der normalt en del år, før bestanden 
opnår en egentlig fremgang.

Et par fritgående påfugle på 
Sejerø fik deres første kyllinger i 
foråret 1982, og siden er bestanden 
vokset støt. Der er ingen ræve på 
øen, og selv om der drives jagt, 
tæller antallet af påfugle snart 100 
individer. De søger føde, yngler og 
overnatter i naturen.

For at en art kan indgå i den na-
tionale fugleliste, skal den kunne 
opretholde en levedygtig bestand 

i den danske natur. Er påfuglen så 
blevet en dansk art? 

Tja. Spørgsmålet er, om påfugle-
bestanden på Sejerø har tilpasset sig 
forholdene – også den danske vinter – 

eller om de eksotiske fugle alene over-
lever på grund af det foder, der lægges 
ud enkelte steder i den kolde tid.   

Tekst & foto: Kent Olsen, Natur-
historisk Museum, Aarhus. 
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Generne skal spredes
Hannen viser sig frem

Lærkehannen hænger nu højt i luf-
ten og hævder territoriet med sin 
sang – og forsøger at tiltrække inte-
resserede hunner. Det er en enorm 
fysisk kraftanstrengelse, men den er 
også en reklamesøjle for hans gener.

Det er generne, det hele handler 
om, altså at få spredt dem. Biologisk 
set er det vores egentlige mål her i 
livet at føre vores egne gener videre.

Det har længe været kendt, at 
nogle fuglearter parrer sig med na-
boen. For eksempel parrer en bog-
finkehun sig ca. 200 gange i løbet af 

sæsonen, og i godt 8% af tilfældene 
med en anden han end den, hun har 
bygget rede med.

Nye undersøgelser viser, at et 
ustabilt klima befordrer utroskaben 
hos flere fuglearter, hvor han og 
hun bygger rede sammen. Risikoen 
for at miste unger er større under 
ustabile klimaforhold. Så ved at 
”lægge sine gener” i flere reder øges 
chancen for, at egne gener går vi-
dere til næste generation. 

Tekst: Pernille Mølgaard Andersen. 
Foto: Morten D. D. Hansen /Natur-
historisk Museum, Aarhus 

Edderkopper på langfart
Svæver med en tråd
Når solen om foråret tvinger dag-
temperaturen op over frysepunktet, 
kan man på strande med store sten 
opleve et fascinerende fænomen. 
Hvis vinden er svag, vil toppen af 
stenene hurtigt blive draperet i 
silke, og i silken sidder i massevis af 
små sorte edderkopper. 

Det er dværgedderkopper af slæg-
ten Erigone, som står på strakte ben 
med rumpen i vejret, mens de spin-
der en tråd ud i vinden. Fænomenet 
kaldes ballooning, og når trækket 
i tråden er passende, slipper ed-
derkopperne underlaget og flyver af 

sted mod ukendte destinationer – 1, 
10, 100 eller 1.000 kilometer væk!

Dyrearters spredningsevne eller 
mangel på samme er en ekstremt 
vigtig faktor i forhold til at forstå 
udbredelsesmønstre, artsdannelse, 
uddøen mv. 

I den danske natur er der således 
mange eksempler på specialiserede 
arter, der spredes dårligt og uddør. 
Erigone-edderkopperne findes deri-
mod overalt – på hver eneste ø, uan-
set størrelse og afstand til fastlandet. 

Tekst & foto: Morten D. D. Hansen/
Naturhistorisk Museum, Aarhus. 



Af Hans Chr. Graversgaard,  
Clémentine Ols, Tor Skovsgaard, 

Katrine Skovsgaard  
& Jens Peter Skovsgaard

Tarmvridrøn plantet på mo-
rænejord voksede de første 
fem år næsten lige så hur-
tigt som ask og rødgran. 

Ahorn og kirsebær havde 
en markant højere tilvækst 
og lå på niveau med sitka-
gran.

For valnød var der større 
variation, men de bedste 
træer voksede næsten lige 
så hurtigt som ask. 

Tarmvridrønnens dødelig-
hed var lav. Den væsentlig-
ste skade var harebid i for-
bindelse med højt snelæg i 
vinteren 2010.

Skovdyrkerforeningen Nord-Østjyl-
land har siden 2007 plantet tarm-
vridrøn i Vendsyssel. Kulturerne 
anlægges typisk med en blanding af 
forskellige løvtræarter.

Nogle af kulturerne med tarm-
vridrøn følges som forsøg. Formålet 
er at dokumentere og sammenligne 
træarternes udvikling (overlevelse, 
vækst, vedkvalitet og sundhed) på 
forskellige lokalitetstyper.

Denne artikel handler om, hvor-
dan det gik med forsøg nr. 2 de 
første fem vækstsæsoner efter plant-
ning. Forsøget ligger på morænejord 
i Jyske Ås ved landsbyen Thorup 
nordvest for Dronninglund. I Skoven 
2/2013 beskrev vi udviklingen i en 
tilsvarende kultur på sand med højt-
stående grundvand.

Forsøg nr. 2
Forsøg nr. 2 ligger på en bakke-
skråning, som hælder mod sydøst 
(terrænkote: 42-48 m). Jordbunden 
er sandet randmoræne med en del 
håndstore sten og et lag af leral i 
varierende dybde (figur 1).

Forsøget omfatter 0,58 ha af en 
indhegnet kultur med en blanding af 
16 forskellige træarter.

Hovedtræarterne (i forhold til 
antal træer ved plantning) er kirse-
bær (24 %), ahorn (23 %), ædelcypres 
(20 %), almindelig valnød (12 %), 
almindelig ask og amerikansk ask 
(9 %) samt tarmvridrøn (4,2 %, i alt 
116 træer). 

Forsøget indeholder endvidere 
en del platan (efterbedring, 31 stk), 
rødgran (21 stk) og sitkagran (25 stk) 
samt enkelte eksemplarer af bøg, 
grønel, lind, lærk, birk og alm. røn.

Hovedtræarterne er plantet 
gruppevis i rækken og typisk med 
omkring fem træer af hver art. 
Ahorn og fuglekirsebær findes over 
hele arealet. De øvrige træarter 
forekommer sjældnere, og deres 
placering varierer en del.

Træerne blev plantet med maskine 
i foråret 2007 i en glyphosat-be-
handlet stubmark. Arealet er holdt 
rent for ukrudt ved en kombination 
af radrensning og sprøjtning med 
glyphosat (Roundup).

I 2008-09 målte vi en stikprøve, 
som bestod af 26 grupper af træer. 
Hver gruppe indeholdt mellem en 
og ni tarmvridrøn og deres umid-
delbare naboer. Der var ialt 72 
tarmvridrøn og 169 nabotræer i 
målegrupperne. I 2010-12 målte vi 
alle træerne på arealet.

I denne artikel fokuserer vi på 
hovedtræarterne kirsebær, ahorn, 
cypres, valnød, ask og tarmvridrøn 
samt på platan, rødgran og sitkagran.
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Tarmvridrøn i Vendsyssel
Fem års overlevelse, vækst og sundhed 
i en skovrejsningskultur på morænejord

Figur 1. Jordbundshul i den centrale 
del af forsøg nr. 2. Den humusholdige 
Ah-horisont svarer til det gamle pløje-
lag (fra 0 til 30 cm). Herunder ses B-
horisonten, som øverst (fra 30 til 40-
45 cm) er mørkfarvet og længere nede 
(under ca. 40 cm) markant lysere. Den 
mørke del af B-horisonten skyldes ud-
vaskning af humus fra A-horisonten. I 
en dybde af ca. 40 cm findes et hårdt 
kompakt lag, en såkaldt fragipan 
(leral), som formodentlig er dannet på 
grund af periodevis vekslende frost og 
tø. Den 28. oktober 2008.



Overlevelse
De fleste af træerne overlevede de 
første fem år efter plantning. Asken 
er dog hårdt ramt af toptørre og har 
indtil videre en dødelighed på 20 
procent.

Ud af 116 tarmvridrøn var 106 
eller 91 procent stadig i live i foråret 
2012. Det svarer til overlevelsen i 
det tidligere omtalte forsøg nr. 1 på 
sandjord (Skoven 2/2013).

Omkring fem procent af cypres-
serne var døde i foråret 2012. De 
øvrige træarter havde alle klaret sig 
bedre.

De døde træer fordelte sig nogen-
lunde regelmæssigt over arealet. For 
tarmvridrøn og valnød var der flest 
døde træer på de lave partier, for 
cypres på de høje. For kirsebær var 
der flest døde træer i den vestlige 
del af bevoksningen.

Sundhed og skader
Alle træarter, bortset fra ask, var 
generelt sunde de første fem år efter 
plantning, men 2010 var et vanske-
ligt år for kirsebær og den nyligt 
indplantede platan. Mange kirsebær-
træer stod ved målingen i foråret 
2011 med døde topskud. Det har vi 
ingen umiddelbar forklaring på.

Det væsentligste problem i for-
søget opstod imidlertid i vinteren 
2010, hvor der var en lang periode 
med høj sne og stærk frost. En 
eller flere harer besøgte området 
og anrettede omfattende skader på 
tarmvridrønnen (figur 2). De andre 
træarter interesserede haren sig 
ikke for.

Hareskaderne bestod i barkgnav 
og afbidte topskud op til den højde, 
en hare kan nå, når den står på en 
frossen skorpe af sne (tabel 1). De 

fleste af træerne (92 procent) var 
skadet så alvorligt, at topskuddet 
ikke overlevede, og træernes højde 
var dermed effektivt reduceret til 
35-40 cm.

De overbidte træer var alle tyn-
dere end 9 mm i brysthøjde, hvori-
mod de begnavede var op til 19 
mm tykke. Den kritiske grænse for, 
hvor meget en hare kan gabe over, 
er imidlertid ikke afgørende for ska-
dens endelige virkning, når haren 
gnaver så grundigt i barken, at top-
pen går ud.

Træernes vækst
Der var stor forskel på træarternes 
højdevækst de første fem år på are-
alet (figur 3 og tabel 2). Rangfølgen 
var næsten identisk for gennemsnit-
tet, de 50 højeste træer pr. ha og de 
200 bedste træer pr. ha.
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Figur 2. Højtsiddende skader efter bid 
og gnav af hare på grund af langva-
rigt snedække i vinteren 2009-10, her 
med næsten komplet afbarkning fra 
30 til 90 cm over jorden. Bemærk 
også det typiske harebid på grenspid-
serne ved 75 og 85 cm. Tarmvridrøn 
nr. 1, fotograferet den 29. april 2010.

Antal Højde (cm) DBH (mm)

(%) Gns Min Max Gns Min Max

Bid 50 108 30 192 1,8 0 9

Gnav 42 176 37 275 8,3 0 19

Ingen skade 8 63 20 162 1,6 0 8

Tabel 1. Fordelingen af hareskader på tarmvridrøn i vinteren 2010.

Figur 3, De forskellige træarters højdeudvikling i forsøg nr. 2. Til venstre: gen-
nemsnitshøjde for alle levende træer. Til højre, stiplede linjer: gennemsnitshøj-
den for de 50 træer pr. ha, som var højest i foråret 2012 (29 træer pr. træart). 
Til højre, hel linje: gennemsnitshøjden for 200 regelmæssigt fordelte træer pr. 
ha, som var blandt de bedste i 2012 (ialt 116 træer: 31 ahorn, 53 kirsebær, 9 
tarmvridrøn og 23 valnød).
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Ahorn og kirsebær lå i top 
og nogenlunde på niveau med 
sitkagran. Tarmvridrøn indtog 
oprindeligt en tredjeplads blandt 
løvtræerne og ser ud til at ligge på 
niveau med rødgranens og askens 
højdevækst på denne lokalitet. Den 
vedholdende højdevækst på trods af 
harebid illustrerer træartens evne 
til at overleve.

Cypres, som godt kan se lidt 
mistrøstig ud i kulturfasen, var næ-
sten lige så hurtig som tarmvridrøn 
og ask. Valnøds gennemsnitshøjde 
indtog en sidsteplads blandt de 
oprindeligt plantede træarter, kun 
undergået af de efterbedrede platan 
og bøg. De højeste valnød var til 
gengæld højere og med mere ved-
holdende højdevækst end de højeste 
cypresser.

Træernes vækst varierer ganske 
meget hen over arealet. På den lave 
del er der for eksempel et stort 
område, hvor væksten stagnerer.

Vi har undersøgt, om de første 
fem års vækst afhænger af terræn-
koten eller af dybden til den tynde, 
men hårde leral (målt på 26 punkter). 
Vi har indtil videre ikke fundet 
nogen statistisk sikker sammen-
hæng. Det kan skyldes, at vi ikke 
har tilstrækkeligt mange målinger 
eller at træernes rodvækst (endnu) 
ikke er begrænset af leralen.

De bedste træer
I 2012 foretog vi en prøveafmærkning 
af de 200 bedste træer pr. ha. Der 
blev valgt to til tre træer for hver 
100 kvadratmeter for at sikre en 
regelmæssig fordeling. Der blev så 
vidt muligt valgt tarmvridrøn (9 stk) 
og valnød (23 stk), dernæst kirse-
bær (53 stk) og ahorn (31 stk).

Der er snart et behov for at fjerne 
nogle af de værste konkurrenter til 

potentielle hovedtræer. Det gælder i 
særlig grad for tarmvridrøn og val-
nød (figur 4), idet de ellers risikerer 
at få en utilfredsstillende udvikling.

Fremtiden / Konklusion
Er der overhovedet nogen fornuftig 
fremtid for tarmvridrøn i blanding 
med 15 andre træarter? Er der over-
hovedet nogen fornuftig fremtid for 
bevoksningen som helhed?

Nogle af de arter, som findes i 
forsøg nr. 2, er så fåtallige, at de er 
uden væsentlig betydning. Asken 
ser ud til at falde bort af naturlige 
årsager (toptørre).

De arter, der reelt har frem-
tidsmuligheder i bevoksningen er 
ahorn, kirsebær, valnød, tarmvrid-
røn og cypres. Cypressen er plantet 
udelukkende for at skabe en under-

etage, som giver bundlæ. Det er der 
hårdt brug for i løvtræbevoksninger 
i den nordlige ende af Danmark, og 
cypres har vist sig at gøre god fyl-
dest i denne funktion.

De første fem år i forsøg nr. 2 viser, 
at både tarmvridrøn og valnød har 
potentiale til at udvikle sig forstligt 
tilfredsstillende. Det forudsætter 
imidlertid en passende regulering af 
potentielle hovedtræers naboskab.

For valnød gælder det om at sikre 
en symmetrisk udvikling af kronen. 
Almindelig valnød bøjer sig nemlig 
meget efter lyset.

For tarmvridrøn gælder det om 
på sigt at sikre tilstrækkeligt lys. 
Tarmvridrønnens behov for lys for-
stærkes umiddelbart af, at den så at 
sige ’blev bidt tilbage til start’ kort 
efter etablering. På grund af harebid 
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Træart 2010 2011

Ahorn 156 111

Ask 87 96

Cypres 89 48

Kirsebær 126 90

Tarmvridrøn 113 71

Valnød 86 86

Tabel 2. Gennemsnitlig højdetilvækst 
(cm) for de 50 højeste træer pr. ha i 
2010 og 2011.

Figur 4. Til venstre: Et af forsøgets mest lovende valnøddetræer, fotograferet 
den 4. maj 2010. Træets højde var 235 cm, dbh var 15 mm. Årsskuddet for 
2009 var på 155 cm. Til højre: Samme træ fotograferet den 24. september 
2012. Almindelig valnød bøjer sig meget efter lyset. Her er det en ahorn til 
venstre for valnøddetræet, som er skyld i den utilfredsstillende formudvikling.
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udvikler mange af tarmvridrønnene 
lavtsiddende tveger, som bør klip-
pes for at sikre én stamme med 
gennemgående akse (figur 5).

Blandingsbevoksninger med 
mange træarter kræver naturligvis, 
at man er indstillet på at regulere 
artssammensætningen, og at nogle 
af træarterne kun fungerer som 
’tjenende’. 

Det ligger også i kortene, at træ-
arter som for eksempel tarmvridrøn, 
valnød og kirsebær har behov for 
tidlig opkvistning og regelmæssig 
tynding for at sikre en tilfreds-
stillende vedkvalitet.

Sammenfattende må bevoksnin-
gen siges at være overordentlig 
vellykket. Skulle tarmvridrøn eller 
valnød mislykkes af en eller anden 
årsag, er der tilstrækkeligt med 
velformede ahorn og kirsebær til, 
at der kan produceres løvtræ af høj 
kvalitet.

Tak

Naturstyrelsens ordning for praksisnære 

forsøg støttede i 2010-12 vores under-

søgelse af mulighederne for dyrkning af 

tarmvridrøn i Danmark.

Litteratur

Skovsgaard, J.P. & T. Skovsgaard 2010: 

Forsøg med tarmvridrøn og ni andre træ-

arter i Vendsyssel. Forsøg nr. 2, Høbjerg. 

Anlægsrapport nr. 2, Skipper Klement, 

Hørby & Lyngby. ISBN 978-87-92478-02-3.
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KLØVNING
Få mere ud af kævlerne til brænde. 

Kløvning af stammer i op til Ø 95 cm 
og 3 mtr's. længde

Strandgaard Kløvning
40539732

www.strandgaardsbraende.dk

Figur 5. Tarmvridrøn overlevede de omfattende skader på grund af harebid i 
vinteren 2010, men mange træer har fået en uheldig formudvikling med lavt-
siddende tveger. Det betyder, at der kan være behov for at formklippe de mest 
lovende tarmvridrøn. Tarmvridrøn nr. 19, fotograferet den 24. september 2012.



Mere om træer der 
flækker
To var i skudlinjen
I forrige nummer af Skoven (s. 81) 
fortalte vi om to tragiske ulykker i 
skovene i januar, hvor to personer 
blev dræbt under træfældning af et 
asketræ fordi det flækkede. Det fik 
skovrider H. Staun, Langeland, til at 
mindes en begivenhed fra 1960’erne:

”Den med askekævlerne, der 
flækkede er uhyggeligt stof, som alle 
skovarbejdere m.fl. skal være meget 
opmærksom på. 

Af egen grusom erfaring fortæl-
ler jeg, at jeg for halvtreds år siden 
overværede at en meget rutineret 
skovarbejder fældede en ask ude i 
Forreste Slottehave.  Asken var vel 
50 cm dbh, havde et lille hæng. 

Det ret store forhug, motioveret 
af træets hældning, blev savet så 
den ville falde naturligt ned i hæl-
dets retning. Så saver han ind i fæl-
desnittet bagfra, når vel kun halvt 
ind til marven før træet ”går” som 
det hed dengang – altså at det faldt.

 Men træet faldt ikke som træer 
plejede at falde. Det frygtelige sker, 
at den halvdel af stammen, der ven-
der mod skovarbejderen med saven 
og er frisavet med fældesnittet,  
flækker op. Da træet er på vej ned 
og næsten er faldet, flækker stam-
men, og den frisavede ene halvdel 
af stammen slår op i 6-8 m længde 
som i en bue med enorm kraft. 

Det hele sker mens vi står ganske 
tæt på asken, men heldigvis står 
vi på hver sin side, så vi undgår at 
blive ramt af den opflækkede aske-
stammes dødbringende slag. Vi var 
meget heldige. Var vi blevet ramt 
var vi blevet dødeligt kvæstet.”

Hvad skal man gøre
Skovrider Staun kan ikke huske i 
detaljer hvordan fældningen foregik. 
Det var ikke mange år efter indførel-
sen af enmands-motorsave, så fæl-
deteknikken har måske ikke været 
fuldstændigt udviklet.

Fældning af træer kan aldrig blive 
helt risikofrit. Men hvis man laver 
en bagtå kan man i hvert fald redu-
cere risikoen for ulykker:

Når man skærer fældesnittet 
efterlader man et lille stykke på 
bagsiden, længst væk fra forhugget. 
Denne bagtå gør at træet er fast-
gjort i 3 punkter til roden, og det er 
en meget stabil konstruktion. Der er 
god tid til at lave en fældekam / hol-
detræ af den rigtige bredde.

Det sidste man gør er så at skære 
bagtåen over udefra og ind. Stam-
men når næppe at flække før det er 
på vej ned, og skulle det ske står 
man ved siden af træet.

Hvis træet har forhæng og man 
undlader at bruge bagtå, når man 
ikke at fuldføre fældesnittet før 
træet begynder at ”gå”. Fældekam-
men er stadig for tykt til at kunne 
bryde hurtigt nok, og da kronen er 

på vej ned skal kraften udløses et 
sted. Det bliver måske stammen der 
flækker på langs.

Hvis træet er så tykt at man har 
svært ved at nå ind til midten med 
sværdet, så laver man et hjertestik 
når man har lavet forhugget. Svær-
det stikkes ind i midten af forhugget 
og skærer fri i de centrale dele af 
stammen.

Man undgår at der sidder en 
klump tilbage som ikke er fået skå-
ret fri, en klump som kan gøre at 
træet falder i en uventet retning. 
Noget af fældekammen forsvinder 
selvfølgelig, men det gør ikke så 
meget, for det er de yderste dele af 
fældekammen der er afgørende for 
at styre træet under faldet.

Tegningerne er af Peter Rørbæk 
Hansen og stammer fra Ulf Jessen: 
Træets fældning, udgivet af Skov-
skolen 1998. Bogen bør læses af alle 
der fælder træer af en vis størrelse.

sf
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Hvis fældekam-
men er for bred 
når træet går, 
kan stammen 
flække.

Hjertestik på store træer.

Fagudtryk ved et fældet træ.



Mærkning med DNA 
kode
Tyvegods spores
Der er nu udviklet et enkelt og me-
get effektivt middel til mærkning af 
genstande der er udsat for tyveri. 

SelectaDNA er en væske som inde-
holder microdotter på ½ mm med 
en unik DNA kode. Væsken er des-
uden følsom over for ultraviolet lys. 

Man kan mærke alt fra IT udstyr, 
smykker, arvestykker, malerier, arki-
tekttegnede møbler osv. med væsken. 
Herefter går man ind på databasen 
på www.Selecta.dk og registrerer 
sin postadresse og enhederne med 
flaskens unikke DNA kode. 

Hjemmet eller virksomheden 
forsynes med klistermærker, som 
fortæller at ejendommen er be-

skyttet af SelectaDNA registrerede 
ejendele. Det har erfaringsmæssigt 
en afskrækkende effekt overfor ind-
brudstyve. 

Hvis politiet finder genstande 
der mistænkes for at være stjålne 
belyses de med en UV lampe. Hvis 
de lyser violet er det tegn på at de 
er mærket med SelectaDNA. Politiet 
kan på stedet aflæse den unikke 
DNA kode og slå op i Selectas online 
database og se hvem der ejer gen-
standen. 

SelectaDNA er udviklet i England 
og har været anvendt i mere end ti 
år. Producenten oplyser at risikoen 
for indbrud nedsættes med op til 
85%. Midlet anvendes i 27 lande 
forhandles nu i Danmark af sikrings-
firmaet G4S, www.g4s.dk 
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Sporing af kæledyr
Med GPS sender i halsbånd

Hunde og katte kan pludselig løbe 
langt væk hvis de finder noget 
spændende. Og selvfølgelig skal en 
veldresseret hund komme når man 
kalder på den, men det svigter jo en 
gang imellem.

Nu kan man opspore sit kæledyr 
med en GPS enhed der fastgøres i 
dyrets halsbånd. Den afgiver et sig-
nal, som kan aflæses på computeren 
eller på en smartphone ved hjælp af 
en app.

Udstyret kaldes Tractive Pet og 
er primært udviklet til hunde og 
katte. Men det er også afprøvet på 
køer, får, heste og andre husdyr 
som kan blive væk hvis de afgræsser 
større naturområder – eller de kan 

bryde ud af indhegningen.
Med appen kan man definere en 

”sikker zone”, hvor dyret kan be-
væge sig frit. Hvis det forlader den 
markerede zone, modtager man en 
advarsel i telefonen, så man kan 
starte en eftersøgning. 

Tractive enheden rummer et LED-
lys, der kan aktiveres fra appen, så 
det er lettere at finde dyret i mørke. 
Appen kan også gemme oplysninger 
om dyrets ID chip-nr., vaccinationer, 
dyrlægebesøg osv.

 Tractive Pet GPS-enhed kom-
munikerer med app og Tractive’s 
hjemmeside via det mobile netværk. 
Et Basis abonnement med visse be-
grænsninger koster 38 kr/måned. 

Et Premium-abonnement til 76 kr 
tillader ubegrænset ”Live tracking”. 
Det virker i 34 lande i Europa samt 

USA og vælger altid det stærkeste 
netværk af de disponible. Man 
behøver ikke at supplere med et 
traditionel SIM-kort eller GSM-abon-
nement. Man kan desuden stoppe 
sit abonnement eller sætte det på 
pause når man ønsker.

Tractive Pet GPS-enhed har et 
batteri som oplades via USB og har 
en driftstid på op til 7 dage. 

Understøtter: 

iPhone: iPhone 3GS, iPhone 4, iPhone 

4S, iPhone 5. Android: Smartphones 

med Android version 2,2 eller nyere. 

(Android App er tilgængelig gratis fra 

marts). Webbrowser på computeren.

Dimensioner: 51x41x15mm, vægt: 35g, vand-

tæt til 1m (IPX7). Tractive GPS Pet: 1.899 

kr. App: 32 kr. www.opticalstorage.dk 

Computere og andre værdifulde gen-
stand kan mærkes med en væske 
der er følsom for UV-lys. Det viser at 
væsken rummer en unik kode som 
kan aflæses og viser vej til den rette 
ejermand.

En lille GPS sender i halsbåndet gør det muligt at spore hunden hvis den er løbet væk.



Mere skov i Randers
3000 ha mere inden 2030
”Mere skov giver flere naturop-
levelser og gode muligheder for 
bevægelse. Samtidig ved vi, at 
skovtilplantning er med til at sikre 
rent drikkevand og optage CO2 fra 
luften. Derfor ønsker vi inden 2030 
at få rejst mindst 3000 hektar skov 
i Randers. Og inden for en periode 
af knap 100 år vil vi have dobbelt så 
meget skov”.

Det sagde borgmester Henning 
Jensen Nyhuus fra Randers Kommune 
efter et byrådet havde vedtaget 
Kommuneplan 2013. Planen er nu i 
høring frem til 17. april, hvorefter 
politikerne kan vedtage planen. 

Samtidig med høringen begynder 
Randers Kommune en kampagne i 
samarbejde med Skovdyrkerforenin-
gen Nord-Østjylland. Her vil ejere af 
landbrugsejendomme i kommunen 
blive informeret om nuværende og 
kommende muligheder for at plante 
skov med tilskud fra Naturstyrelsen.

Hjælp til komplicerede regler
Siden 1990 er det danske skovareal 
kun vokset med 3,5 procent, selvom 
der lige så længe har været mulig- 
heder for at opnå tilskud til at plante 
skov. Reglerne er ret indviklede, men 
med kampagnen vil kommunen og 
Skovdyrkerforeningen Nord- Østjyl-
land gøre det mere overskueligt.

”Vi kan hjælpe med både at få 
beskrevet et projekt og lave en an-
søgning. Når man som lodsejer en 
gang har modtaget det statslige til-
skud, kan vi også hjælpe med selve 
anlægsfasen og gode råd i skovens 
første leveår. På den måde sikres 
det, at skoven bliver anlagt og 
vokser op på den helt rigtige måde,” 
fortæller skovfoged Søren Ladefoged 
fra Skovdyrkerforeningen.

Stor glæde af en skov
Kommunen fortæller om den nye 
kommuneplan på sin hjemmeside 
hvor man også kan læse historien 
om to ret nybagte skovejere. Leif 
Bodilsen ved Ålum nordvest for 
Randers anlagde for ti år siden 
sammen med sin nabo en skov på 
godt 7 ha med statstilskud.

- Det var en mangeårig drøm som 
vi kunne føre ud i livet for ti år siden. 
Vi bruger skoven til at gå ture i og 
nyder dyrelivet. Det har også været 
en fornøjelse at se, hvordan skoven 
på 10 år er vokset op. 

- Vi kan nu begynde af fælde 
nogle af træerne til brænde. Min 

kone nyder også skoven meget til at 
plukke bær og samle ting til dekora-
tioner. Og så er både vores venner 
og børnebørn glade for at komme 
på besøg i skoven, fortæller Leif 
Bodilsen, der er fritidslandmand.

Musikeren Mathias Jensen flyt-
tede ind i naboejendommen for to år 
siden. Han har nu overtaget den for-
rige ejers andel i den nyanlagte skov.

- Det er fantastisk at kunne gå ud 
i sin egen skov. Vi bruger skoven me-
get til at nyde vildtet, men vi går ikke 
på jagt. Nu kan vi også nyde godt af 
at kunne begynde at fælde træerne. 

Skoven var helt klart også med til at 
vi netop købte ejendommen her. 

- Jeg er musiker til daglig. Så er 
det skønt, når jeg kommer hjem fra 
arbejde at kunne gå ud i skoven og 
nyde stilheden, forklarer Mathias 
Jensen.

Kilde: www.randers.dk > Nyheder 
> 19.2.13. Her er link til et radioindslag 
på 3:30 minutter hvor de to skovejere 
fortæller om deres skov. TV2 Østjylland 

havde et indslag på 2:10 minutter d. 
17.2.13, se www.tv2oj.dk. Foto: Kenneth 

Lemvig Sørensen, Randers Kommune.
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Skovejerne Leif Bodilsen og Mathias Jensen i deres egen skov sammen med 
skovfoged Søren Ladefoged (th.). 

Tilskud til pil og poppel 
Produktion af klima- og  
miljøvenlig energi

NaturErhvervstyrelsen tilbyder til-
skud til plantning og drift af arealer 
med flerårige energiafgrøder. Pro-
duktion af energiafgrøder forbedrer 
klimaet og miljøet og giver mere 
afvekslende natur på den enkelte 
bedrift. Energiafgrøder tæller også 
med, når regnskabet for efterafgrø-
der skal opgøres.

Der er to ordninger:
Produktion af flerårige energiafgrøder 

støtter driften af eksisterende 
arealer tilplantet med enten pil, 

poppel, ask, hassel og rødel. Area-
let skal være tilplantet i 2012 eller 
før. Tilskudsbeløbet er 500 kr/ha.

Etablering af flerårige energiafgrøder 
giver støtte til plantning af nye 
arealer med pil, poppel, ask, 
hassel og rødel. Tilskudsbeløbet 
er på 4.200 kr/ha. Arealet skal til-
plantes i perioden 1. januar - 15. 
juni 2013.

Begge ordninger er 1-årige og søges 
i Fællesskemaet senest den 23. april 
2013. For begge ordninger er der 
krav til, hvor mange træer, der skal 
plantes på det ansøgte areal.

Kilde: www.naturerhverv.fvm.dk 
28.02.2013



Byggesektor skrumper
Fald i 2012 og i 2013
Byggesektoren i hele Europa har det 
skidt. Det går ud over afsætningen 
af bygningstømmer og andre træ-
produkter til byggeriet. 

Euroconstruct er et netværk for 
organisationer inden for byggesekto-
ren, som udarbejder prognoser. I juni 
2012 ventede Euroconstruct at byg-
geriet i hele Europa ville falde med 
2% i 2012 i forhold til 2011, men det 
er nu revideret til et fald på 4,7%. 

Der ventes et yderligere fald på 
1,5% i 2013. Der er tegn på at pilen 
vil pege opad i 2015, men det vil i gi-
vet fald kun være en lille fremgang. 

Vækst i byggeriet hæmmes af 
stor ledighed i mange lande, en øko-
nomisk vækst i samfundet omkring 
nul – eller direkte fald – samt stram 
økonomi i den offentlige sektor.

Figuren viser udviklingen siden 
1995. Efter indførelsen af euroen 
faldt renterne kraftigt især i Syd-
europa, og det blev meget billigt 
at optage byggelån. Perioden 1997-
2007 er den gyldne periode for den 
europæiske byggeindustri. Siden har 
der været international finanskrise, 
global økonomisk krise og til sidst 
euro-krise, og byggeaktiviteten er 
nu lavere end i 1995.

Nogle lande opretholder dog 
en rimelig aktivitet, bl.a. Norge, 
Schweiz og Tyskland. Disse lande er 
økonomisk stabile og kan tiltrække 
kapital fra investorer der gerne vil 
anbringe penge i håndfaste aktiver 
som fast ejendom.

Irland er et eksempel på at øko-
nomiske og finansielle problemer 
ikke nødvendigvis varer evigt. Øko-
nomien er i bedring, og det ventes 
at få en positiv effekt på byggesek-
toren allerede i 2014.

Tabellen viser den danske byg-
gesektor sammenlignet med Europa. 
Dansk byggeri er i dag et af lyspunk-
terne idet der ventes vækst de kom-
mende år. Men det er på basis af et 
større fald i de foregående år sam-
menlignet med Europa som helhed.

Euroconstruct
Euroconstruct blev grundlagt i 
1974 af et antal specialiserede or-
ganisationer inden for forskning og 
rådgivning som en studiegruppe for 
analyser i byggesektoren. Der er 
nu medlemmer i næsten hele Vest-
europa samt en del af Østeuropa, i 
alt 19 lande. 

Målet for Euroconstruct er at for-
syne beslutningstagere i byggesek-

toren og tilknyttede markeder samt 
ministerier, styrelser og organisatio-
ner med informationer, analyser og 
prognoser. Euroconstruct afholder 
internationale konferencer to gange 

om året, næste gang er 13.-14. juni i 
København.

Kilde: Pressemeddelelse fra Eurocon-
struct 12.12.12 fra den 74. Euroconstruct 

konference. www.euroconstruct.org 
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Land 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015

Danmark -12,1 -7.7 2,5 0,5 2,2 4,4 4,7

Euroconstruct lande (p.t. 19) -8.8 -3,3 0,2 -4,7 -1,6 1 1,9

Byggeaktivitet (blå kurve) og økonomisk vækst (røde søjler) i Europa 1995-
2015 i 2011 priser (enhed billioner euro).

Ændringer i produktion i byggesektoren, for 2012 og frem er der tale om skøn.

300 ha skovrejsning
Ny skov ved Slagelse

Slagelse Kommune vil i de næste 30 
år bruge en million kroner om året 
på skovrejsning. Pengene bruges på 
at opkøbe jord nord for byen i et 
område på 300 hektar syd for Slag-
strup. På længere sigt kan der rejses 
yderligere 300 hektar skov. 

Lodsejerne i området er generelt 
positive over for projektet, og alle 
opkøb vil ske ved frivillige aftaler. Ud-
pegningen af projektområdet er kun 
vejledende, og man vil lægge vægt på, 
at man hurtigst muligt kan opbygge 
et sammenhængende område.   

- Målet er at give borgerne adgang 
til nye, rekreative områder. Det vil 
være med til at underbygge vores 
ønske om at gøre Slagelse til kom-
munen, hvor man kan leve det gode 
liv tæt på naturen, siger borgmester 

Lis Tribler fra Socialdemokraterne.   
- Projektet vil også mindske ri-

sikoen for oversvømmelser. Area-
lerne langs Skidenrenden vil kunne 
fungere som vådområde, som 
bremser vandet fra byen. (Skiden-
renden er en bæk der udspringer 
tæt på centrum og løber mod nord 
ud af byen, red.).

Naturstyrelsen er med til at finan-
siere jordopkøbet og får ansvaret 
for at plante og passe det nye skov- 
og naturområde. 

Der etableres forskellige former 
for borgerinddragelse. Der bliver 
bl.a. nedsat et brugerråd, som i 
samarbejde med kommunen og 
Naturstyrelsen vil få indflydelse på, 
hvordan den nye skov skal udfor-
mes, og hvilke faciliteter den skal 
indeholde.   

Kilde: Slagelse Kommune 20.12.12



Lang og kølig vinter
Lille underskud af nedbør 
De tre vintermåneder endte med en 
middeltemperatur på 0°C for landet 
som helhed. Det er 0,5°C under 
normalen for perioden 1961-90, men 
1,9 °C under normalen for perioden 
2001-2010.

Vinteren har måske føltes meget 
kold, men det skyldes at vi de sidste 
15-20 år har haft mange milde vintre. 
Siden 2000 er der kun 3 vintre som 
har været koldere end denne, mens 
9 har været varmere.

Der var sammenlagt under 1 må-
ned med mildt vejr, mens de øvrige 
godt 2 måneder har været kolde. 
Til gengæld har de milde perioder 
i denne vinter været meget milde, 
mens de kolde perioder ikke har 
været ret meget under normalen. 
Gennemsnittet ender derfor på en 
temperatur næsten som normalen.

Den laveste temperatur blev 
-17,6°C ved Roskilde d. 16.1, og var-
mest blev 10,0°C ved Sønderborg 
d. 25.12. Der kom 57 frostdøgn 
(normalt 53). Der blev ikke lands-
dækkende hvid jul, selvom der var 
landsdækkende snefald d. 23.12, 
fordi det slog hurtigt over i tøvejr.

Nedbøren blev stort set som nor-
malen. December var dog ret våd 

med 26% over normalen, januar var 
normal, mens februar blev ret tør 
med 43% under normalen.

Antallet af soltimer blev en smule 
under normalen.

Kilde: www.dmi.dk 5.3.13
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Næsten 400 vinter-ørne 
87 flere end året før
I den første weekend af februar var 
486 fugletællere fra Dansk Ornitologisk 
Forening (DOF) ude for at kigge 
efter ørne i landskabet. 

De så 374 havørne og 11 konge-
ørne. Det er formentlig det største 
antal i nyere tid. Sidste år blev der 
på samme tidspunkt talt 290 hav-
ørne og 9 kongeørne.

Langt de fleste havørne var i det 
østlige Danmark. På Sjælland og de 
omliggende mindre øer blev der talt 
163 havørne, mens der var 109 på 
Lolland og Falster.

Havørne holder typisk til nær 
isen langs kysterne og ved våger i 
fjorde og større søer. De jager vand-
fugle og ådsler.

De fleste af de 11 kongeørne blev 
set i yngleområderne i den nordøst-
lige del af Jylland. 

Langt de fleste ørne er vinter-
gæster og vender tilbage til de 
andre nordiske lande for at yngle. 
I 2011 var 38 par havørne og 3 par 
kongeørne som rugede i Danmark.

Kilde: www.dof.dk 12.2.13Tællingen af ørne i starten af februar 2013.

Parameter
Decem-

ber 2012
Januar 

2013
Februar 

2013
Vinter 

2012-2013

Middeltemperatur °C 0,2 (1,6) 0,1 (0,0) -0,4 (0,0) 0,0 (0,5) ((1,9))

Nedbør mm 78 (66) 57 (57) 22 (38) 157 (161) ((180))

Soltimer 45 (43) 49 (43) 51 (69) 144 (155) ((159))

Vinteren var koldest i Nordjylland (-0,5°C mod normalt 0,4°C), mens det blev 
lunest på Bornholm (0,6°C mod normalt 0,7°C).

Vejret i de tre vintermåneder og vinteren som helhed. ( ) er normalen for 
perioden 1961-90, (( )) er normalen for perioden 2001-2010.



Pris til Assens
Samarbejde med lodsejere
Assens Kommune fik d. 19. februar 
Danmarks Naturfredningsforening, 
Samråd Fyns årlige pris for frem-
ragende naturpleje. Prisen uddeles 
årligt for en indsats for at bevare 
naturarven, herunder beskyttelsen 
af særlige dyre- og plantearter. Det 
er første gang, en kommune mod-
tager den.

Toni Reese Næsborg fra DN i 
Assens fortalte bl.a. at kommunen 
som den første på Fyn begyndte 
en genregistrering af de målsatte 
naturområder efter at kommunal-
reformen var gennemført. Det bety-
der at man nu har et overblik over, 
hvordan det står til med naturen i 
hele kommunen. 

- Samarbejdet med lodsejerne er 
vigtigt, fortsatte Toni Reese, og det 
fungerer rigtig godt i Assens Kom-
mune. Af konkrete indsatser vil jeg 
nævne Sønderby Klint, som i mange 
år har trængt til pleje, og det er der 
taget fat på. Og hvis man udefra 
henvender sig til kommunen om et 
område, der trænger til pleje, så er 
kommunen meget lydhør. 

- Desuden har Assens Kommune 
som den hidtil eneste kommune på 
Fyn udarbejdet en handlingsplan 
for kæmpebjørneklo, som er et stort 
problem i naturområderne. 

- Vi er meget stolte over at mod-
tage prisen, sagde borgmester Finn 
Brunse. Naturen giver ro til fordybelse 
og plads til motion og leg, og den 
skaber grobund for oplevelser for 
både borgere og gæster. 

- Vi er meget stolte af den fan-
tastiske natur i kommunen. I sam-
arbejde med gode lodsejere har vi 
gjort os umage for at passe på de 
værdifulde naturområder. Vi har 
mange lodsejere, som er positive 
overfor projekter, som giver bedre 
vilkår til dyr og planter. Uden det 
gode samarbejde kunne disse pro-
jekter ikke gennemføres.

- Der skal lyde en stor ros til 
medarbejderne i Miljø & Natur for 
deres indsats for at bevare naturen. 
Prisen er et skulderklap, der viser, 
at vi er på rette vej. Vi er godt i 
gang med at lave en natur- og fri-
luftsstrategi samt andre spændende 
tiltag, som forhåbentlig vil blive til 
glæde for borgere og besøgende i 
Assens Kommune.

Kilde: Pressemeddelelse
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Efter kommunalreformen fik hver 
kommune en art som de fik et særligt 
ansvar for. Assens Kommune fik 
nikkende kobjælde, og derfor fulgte 
en tegning af denne plante med na-
turprisen.
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Alle skoventreprenøropgaver udføres

Besøg os på www.jjskovservice.dk

JJ Skovservice
v/Jens Johansen . Vadet 2 

DK 4660 St. Heddinge
tlf. +45 56 50 32 02 
fax +45 56 50 32 03

mobil +45 20 45 82 02

AKKERUP PLANTESKOLE

Skov-, læ og hækplanter
Rekvirer katalog eller De er  vel kom men  
til at aflægge Planteskolen et besøg.  
Tilbud afgives gerne.

5683 HAARBY 
TLF. 6473 1058
FAX 6473 3158
mail@akkerup.dk
WWW.AKKERUP.DK

Februar 2013
Februar gav en middeltemperatur 
0,4 gr. under normalen for perioden 
1961-1990 og 1,6 gr. under normalen 
for 2001-2010. Det er næsten det 
samme som februar 2012 (-0,5 gr.). 
Den koldeste februar var i 1947 med 
et snit på -7,1 gr. og den varmeste 
februar er 1990 med 5,5 gr.

Den laveste temperatur blev -11,5 
gr. d. 13.2 ved Roskilde og varmest 
blev 8,9 gr. d. 28.2 ved Århus. Der 
var frost i alle uger, men middel-
temperaturen var lavest i uge 7 og 
8 med -1,0 gr. Der var 5 frostdøgn 
mere end normalt.

Der faldt kun 22 mm nedbør. Det 
er 16 mm under normalen og 29 mm 
under normalen for 2001-2010.

Kilde: www.dmi.dk

Periode Februar Januar

Målt Nor-

mal

Målt

Temperatur, gr.

Middel -0,4 0,0 0,1

Absolut minimum -11,5 -15,8 -17,6

Absolut maximum 8,9 9,1 9,9

Antal frostdøgn 23,8 19 18,0

Nedbør, mm

Nordjylland 12 36 50

Midt- og Vestjylland 24 42 57

Østjylland 20 40 52

Syd- og Sønderjylland 25 43 71

Fyn 23 36 60

V-, S-Sjælland, Lol-Fal 24 31 59

Kbh., Nordsjælland 23 30 46

Bornholm 40 31 77

Landsgennemsnit 22 38 57

Vindstyrke, m/s 

Middel 4,0 6,1 4,7

Højeste vindstød 26,7 30,4

Antal graddage 487 491 523

Antal soltimer 51 69 49
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